
KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
 

JEDNOU SKAUTEM   -    NAVŽDY SKAUTEM 
  

kresba Zd. Šálek: 1. klub OS  Přátelé Vatry  

 

OBSAH 
KMENOVÉ ZPRÁVY 

Ze zápisů náčelnictva 
Ze skautského světa 

Z KLUBŮ 
Skauti na Doubravce 
Mimoňská „kapka naděje“ 
Skautskou stezkou Chlumeckých 
Jednou skautem 1. OS klub 
Našli jsme to 
Mohyla ABS obnovena 
Letní potěšení OS Šedé Střely 
Karlovarští Oldovi slavili 

ZAMYŠLENÍ  
Jak jsem poznal strach 
Poklad pro severní Čechy 
Vojna úplně jinak 
Radare, radare do roka a do dne 
Akademické týdny 08 
Ukázkový tábor Zlatá řeka 
Oldskautská hlídka 1921 – 1932 

RŮZNÉ 
O Kmenových novinách 
Skauting a filatelie 
Skautské osudy br. Don 
Kantor, novinář a skaut - Chan 
Žádost o spolupráci - Jestřáb  
Skautské videotéky – výzva 
Navždy odešli 
Náčelnická pošta 

PŘÍLOHY 
Lesní škola KD 2008 
25. světová konference ISGF 
Jáchymovské peklo 

Ve srubu od jeho počátku probíhal velmi intenzivní klubový život. Připravovaly se plány nejen klubu, ale i akce 
celoskautské, zejména sportovní, turistické, výstavy i akademie ad.  V jednom rohu pozemku byly vysazeny konifery 
v jejich  „stínu“ byl stále malý táborový kruh. Takové komorní ohně bývaly na pořadu velmi často. Před srubem bylo 
velmi pěkné antukové volejbalové hřiště, kde se volejbal hrál denně. V přímém sousedství srubu byl velký kuželník, 
který měl mezinárodní parametry a kde bylo sehráno mnoho významných turnajů. Jejich zájmu neušly ani takové nové 
a náročné obory jako filmování nebo radiovysílání.  
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KMENOVÉ ZPRÁVY 
Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv 

Tato rubrika byla uravena, obsahuje pouze: účastníky, program jednání, nejvýznačnější příspěvky a usnesení. zbytek 
údajů najdete na vebových stránkách KD.   

 
ZÁPIS 9. zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka 12. června 2008 v Praze 

Přítomni :  ses. Hana Kaprálková a bratři Jan Adamec, Aleš Cepek, Vladislav Jech, Miroslav Kubát, Vladimír Köhler, 
Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec, Vladimír Stránský a Jiří Žáček.Omluveni : ses. Milo.slava Fousková, br. Jiří Klikoš 
a Ivo Fišera. Hosté : ses. Ludmila Bělovská, br. Oldřich Bělovský a Marek Matýsek 

Br. náčelník Köhler přivítal přítomné členy NKD a zahájil v 9:20 hod jednání RNKD. Zapisovatelem byl 
určen br. Jech a ověřovateli br. Vladimír Stránský a Jan Adamec; zaslaný program br. náčelníkem byl 
jednomyslně schválen. 

Program jednání : � Kontrola úkolů  � Program zasedání NJ v Praze  � LŠ 2009 � Vyznamenání „Za 
věrnost“ (ve třech stupních jako medaile)  � Česko-polsko-slovenské setkání v Glodówce  � Kmenové noviny  
� Stav webových stránek KD  � Informace ze SO � Informace z HK  � Příspěvek manželů Bělovských   
� Seminář evropských představitelů ISGF  � Plán činnosti výchovného odboru NKD  � Příprava semináře 
digitální techniky v Chrašticích  � Stav registrace  � Světová konference ISGF ve Vídni   � Různé. 

Br. Köhler uvedl, že zasedání NJ se koná ve dnech 13. - 15 6. 2008 a připomněl významné body z jeho 
programu (situace časopisů, řády pro vyznamenání, krojový předpis a organizační otázky). 
LŠ 2009 Br. Köhler připomněl nutnost připravit včas projekt . Br. Stránský uvedl, že by tato LŠ měla 
probíhat obdobně jako letos.  
Usnesení 2009/01 RNKD přijala návrh na konání LŠ ORSOS 2009.   Přijato: 8:0:0 
Vyznamenání  „Za věrnost“ Po rekapitulaci obou došlých návrhů na toto vyznamenání RNKD hlasovala o 
návrzích takto: a) pro návrh br. Šťastného 4 hlasy, b)  pro návrh br. Matýska 5 hlasů. 
Usnesení 2009/02 RNKD přijala návrh br. Matýska na medaili „Za věrnost“ se stuhou se širšími pruhy (dle 
návrhu br. Šťastného).   Přijato: 5:4:0 

Česko-polsko-slovenské setkání  v Glodówce 
Br. Lajczyk oznámil 12 účastníků (účastenský poplatek  240,- polských zlotých bude zaplacen na místě)  
Kmenové noviny   Br. Žáček stručně informoval o 2. čísle KN z roku 2008, připraveném do tisku, a uvedl 
jeho hlavní témata. 
Stav webových stránek KD  Br. Jech informoval, že tyto stránky lze již považovat za „zavedené“. 
Br. Adamec informoval o webových stránkách subregionu Střední Evropa (odkaz na našem webu). 
Informace ze SO  Br. Kubát připomněl úmrtí br. Jiřího Kafky – Owíga. Pro zájemce může zajistit výtisk 
knížky „Měděný důl“ (chlapecký román) od Ivana Mikšoviče. 
Informace z HK   Br. Cepek informoval o pěkném průběhu Memoriálu br. Plajnera na Hostýně. Dále uvedl, 
že se zakládá „klub dospělých hlavního kapitanátu“, tj. vodních OS při HK, s bohatým programem činnosti. 
HK pracuje na vodáckých doplňcích nových stezek a na přípravě akce Navigamus 2009. 
Příspěvek manžel ů Bělovských  K referátu o Intercampu (viz KN č. 2/2008) potvrdili, že atmosféra byla 
opravdu pěkná a díky německým organizátorům vše proběhlo skutečně perfektně.  Ses. Bělovská vysvětlila, 
že nemá ekonomické podmínky pro to, aby přijala kandidaturu do výboru Subregionu SE ISGF; ani KD 
nemá podmínky, aby tuto činnost finančně podporoval. 
Usnesení 2009/03 NKD děkuje za nabídku funkce zástupce ve Výboru SSE ISGF, ale vzhledem k finanční 
náročnosti této činnosti nemůže tuto nabídku přijmout.   Přijato: 9:0:0 
Seminá ř evropských p ředstavitel ů ISGF (workshop) v Kutné Hoře   Br. Adamec uvedl, že vyplynulo jako 
nejlepší organizovat vše na jednom místě, a to od 14. do 17. 11. 2008 v internátě Karlov, což bylo oběma 
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stranami potvrzeno. Ses. Kaprálková upřesnila podmínky ubytování a stravování; celkový rozpočet akce se 
předpokládá při 50 účastnících ve výši cca 180 000 Kč.  
Plán činnosti výchovného odboru  NKD  Po diskusi Rada NKD očekává, že na navazující dnešní poradě 
odboru bude tento plán vypracován na základě námětů, shromážděných k dnešnímu datu, a to s ohledem 
na priority, projednané posledním Kmenovým sněmem v r. 2007.  
Příprava seminá ře digitální techniky v Chrašticích  Br. Lajczyk informoval, že je přihlášeno 11 osob. Na 
příštím jednání RNKD přednese upřesněný  rozpočet. 
Usnesení 2009/04 Rada NKD pověřuje br. Zbyška Lajczyka jako vůdce semináře digitální technologií 
v Chrašticích ve dnech 24. – 28. 10. 2008.  Přijato: 7:0:0                                             Zajistí: br. Lajczyk 
Stav registrace  Registrace stále probíhá (celkově má Junáka asi 43 tis. členů, podíl dospělých se 
prakticky nemění). 
Světová konference ISGF  ve Vídni   Byl řádně zaregistrován jediný delegát br. Adamec. 
Žádost o úlevu  při přechodu na zvýšený koeficient k příspěvku ISGF v roce 2009 Br. Adamec informoval, 
že požadavek české NSGF na světový výbor ISGF nebyl dosud vyřízen navzdory urgencím z kanceláře 
svět. výboru ISGF. 
Setkání SILESIA v Polsku  Upřesnění pokynů pro oldskauty se nepodařilo získat. 
Různé  � Magistrát hl.m.Prahy zaslal pozvánku na sobotu 21. června 2008 na pietní shromáždění k uctěn 
památky popravených účastníků stavovského povstání  - SI ABS informuje o prvním filmovém festivalu 
„Skautská odborka UMĚLEC – odbornost FILM“ v roce 2009  � br. Köhler přečetl e-mailovou zprávu br. 
Aleše Skřivana – Žabáka informující o protestu vůči modernímu použití skautské hymny na Klíči 2008  � br. 
Stránský informoval o obsahu dodatečných zpráv o činnosti klubů KD v Jižních Čechách a na Vysočině; 
� br. Cepek doplnil novinky o činnosti klubů KD ze Vsetína  � br. Köhler informoval o 3. ročníku soutěže 
„Táborová stavba 2008“  � br. Jech uvedl, že zamyšlení, které Rada NKD vypustila ze svých jednání, lze 
nalézt na web KD v sekci „Ke stažení“. 
Zapsal: V. Jech v.r.     Schválil: Vladimír Köhler – Mika v.r. náčelník KD 
 
 
 

 

Ze skautského 

světasvětasvětasvěta 

 
EVROPSKÉ FORUM - GROßARL 
Tradiční, již 41. evropské oldskautské 
forum - Großarl - Rakousko bude od 10. do 
17. ledna 2009. Termín odevzdání přihlášky 
je do 15. listopadu 2008.   
Téma setkání:  Nové stěhování národů a 
Islám v Evropě.  
Koordinaci účasti za Kmen dospělých 
Junáka bude zajišťovat Rada náčelnictva 
KD, a konkrétně pak její zahraniční 
zpravodaj. Bližší informace v němčině, 
angličtině a francouzštině jsou na webové 
adrese  
http://www.forumgrossarl.at/ 

Informace o 25. světové konferenci ISGF je 
samostatné  příloze tohoto čísla.  
 

Z klubů 
SKAUTI NA DOUBRAVCE 
Přes měsíc, vlastně už od začátku dubna, kdy 
došlo k pravidelné výměně aktuálních 
informací ve vývěsní skříňce našeho klubu 
oldskautů, bylo zde pozvání na tradiční 
výpravu za jarní přírodou do údolí a 
soutěsek řeky Doubravy; letos na 
osmatřicátý ročník. 

Od Chotěboře začala sháňka po kamenech. 
To Bill připomněl dávnou tradici pocty 
„Všem věrným“, která dává vyrůstat rok od 
roku větší mohyle, za potůčkem a lávkou, 
kde býval kdysi Hořejší mlýn. Je věnována, 
jak na kamenném bloku vytesaný nápis a 
skautská lilie. napovídájí, „Všem věrným“, 
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Každý chtěl přiložit ten svůj kámen, a proto 
všichni pečlivě vybírali z toho, co les 
nabízel. Už výškou mohyla dosahuje 
postavu dospělého, a tak roste rok od roku, 
podle toho, kolik tudy projde zasvěcených. 

Z ledečských zakladatelů té tradice jarních 
výprav přišli jen tři. Bývalo líp, někdy až ke 
třiceti, ale to ještě nevládl časem dětí i 
dospělých diktát televize, internetu. Také 
automobilů bylo méně a k přírodě blíž. 
Tentokrát se opět připojili Světelští, Brodští, 
a také oldskauti z Přibyslavi. Od nádraží 
v Chotěboři, i s dětmi, nás bylo opět ke 
třiceti. 

Pohodlná lesní cesta vedla až k chatkám u 
Točivého víru. Nahoře, na vyhlídce, si 
účastníci vyslechli první z veršovaných 
pověstí z knížky profesora F. Boštíka „U 
zpívajících vod“. Je to vyprávění o Tunavě a 
dvou vodnících i o jejich boji končícím ve 
společném hrobě i s Tunavou v tůních 
Točivého víru. Tentokrát vypomohla 
krásným přednesem sestra Tiki z Havlíčkova 
Brodu. 

Další cesta pokračovala už náročnější 
stezkou, místy obtížnou, po kamenech, 
stoupáním, ne vždy opatřeném bezpečným 
zábradlím, dokonce ani u největší peřeje pod 
výspou Sokolohradu mezi obrovskými 
balvany pod skalní stěnou. Ti zdatnější se 
sešli na Sokolohradu, kde bývala kdysi tvrz 
při Haberské stezce. Tam znovu pokračovalo 
čtení O Zbyškovi a Slavěně, i o tragickém 
konci jejich příběhu věrnosti. 

 

Kolem Mikšovy jámy až k Bílku už byla 
cesta lépe schůdná, dokonce jsme poseděli u 
ohně ve starém lomě, až náhlý déšť nás 
přinutil vyhledat útočiště v hospůdce  
U zastávky, až k příjezdu vlaku. Ten nás 
dovezl na brodské nádraží, kde jsme se 
rozcházeli, mnozí s příslibem dalšího setkání 
na Foglarově Sluneční zátoce, Orlovech, na 
Žižkově kopečku. Stále je na co se těšit. 

Oldskauti Ledeč, Sonny 
 
 

MIMO ŇSKÁ "KAPKA NAD ĚJE"  
V tyto červnové dny, již šestým rokem, jsme 
opět potkali skauty a skautky roverského 
kmene "Skauta Toníka Sochora" z Mimoně 
u benzínové pumpy při humanitární akci pro 
nadaci Kapka, boje proti leukémii. 
S úsměvem dokazovali řidičům, že je 
důležité nejenom mít dobře umyté sklo u 
auta, ale také, aby rozšiřovali registr dárců 
kostní dřeně. Skautům a skautkám není 
lhostejné, jak lidé žijí, jaké mají starosti a co 
pro ně můžeme udělat, aby byli v životě 
alespoň trochu spokojeni. 

Jiří Řeháček - Mimoňský Balú 
 
 

SKAUTSKOU STEZKOU 
CCCChlumeckých hlumeckých hlumeckých hlumeckých  

Motto: Prázdniny jsou za námi, zažili jsme 
řadu krásných dobrodružství s kamarády 
v přírodě, u táborových ohňů i při koupání. 
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Tábory 
Tábor chlumeckých skautů  Bývá dobrým 
zvykem mezi skauty, že letní tábory 
navštěvují nejen ostatní skauti, kteří zůstali 
doma. V našem případě to byli tři 
„oldskauti,“ Bizon, Dan a Mika, kteří se již 
nepletou do vedení mladým, ale nemohou 
bez atmosféry táborů být. Chlumecké stany 
jsou postaveny na skautské základně 
třebechovického Junáka, na okraji osady 
Štěnkov. Je zde vybudováno trvalé sociální 
zázemí s kuchyní, pitnou vodou a elektřinou, 
takže je možno snadněji dodržet přísné 
hygienické podmínky. Vandalové 
zlikvidovali vlajkový stožár, a proto nad 
táborem dosud nevlála státní vlajka. Hasky 
(vůdce tábora) měl již připravenu soušku na 
nový stožár. Přijeli jsme neohlášeni, 
prohlédli si tábor, pořídili několik fotografií 
do Chlumeckých listů, zhlédli vodní bitvu 
osazenstva a před odpolední svačinou se 
rozloučili. Rodiče mohou klidně spát, vlčata 
i světlušky včetně několika starších, jsou 
v dobrých rukou kvalifikovaných skautských 
vůdců. Přejeme krásné zážitky, sluníčko, 
kamarádství a romantiku po zbývající dny 
tábora! 

I dospělí skauti mají své tábory   Poslední 
červnový týden se opět sjeli oldskauti 
(dospělí skauti) z celé republiky do 
Prachovských skal, aby od pátku do neděle 
pomohli vybudovat tábor kuklenskému 
středisku Junáka z Hradce Králové a další 
dny zde trávili normálním táborovým 
životem. Představy o klidných táborových 
dnech se radikálně změnily při prvním 
pohledu na tábořiště a okolní les. Ulámané 
špičky borovic, vyvrácené kmeny a všude na 
zemi množství zurážených větví. Minulá léta 
jsme pracně sbírali šišky, aby bylo čím topit 
v kuchyni. Letos nás požádal starosta, 

abychom v okolním obecním lese spálili na 
hromadě, co stačíme. Vyčistili jsme alespoň 
nejbližší okolí pro latríny, umyvárny, 
odpadní jámu a cesty k nim. Dva dny jsme 
osekávali, řezali, pálili a další větve dávali 
na hromady. Zbytek týdne proběhl již 
normálně, dodělávky zařízení tábora, noční 
hlídky, služba v kuchyni a samozřejmě 
rozcvičky, nástupy ke vztyčení vlajky, 
k večernímu rozkazu, instruktáže (např. 
slaňování), skautské sběratelství, zážitky ze 
světového jamboree v Anglii, informace 
z náčelnictva, beseda se starostou obce a 
nesmělo chybět ani sportovní odpoledne, 
Soutěží se ve slalomu  s kolečkem, nošením 
lahví s vodou na tácu a v různých  jiných 
úsměvných disciplínách. Aby různé věkové 
kategorie mohly porovnat svoje výkony, 
připravil Kyb (v civilu Ing. Jiří Klaban CSc.) 
tabulky s koeficienty pro trojboj: koule 4 kg, 
skok z místa a 5 kg v natažené ruce. Legrace 
byla hromada a mladí se divili,že na prvních 
místech se umístili sedmdesátníci. 
Živly v táboře Příroda nám připravila na 
jedno odpoledne překvapení, když přívalový 
déšť vyzkoušel propustnost stanových pláten 
(bez problémů) a vítr ověřil pevnost staveb. 
Dámský letní pavilon“ se vznesl do vzduchu 
(a odkryl jejich latrinu), jídelní přístřešek se 
převrátil na střechu kuchyně.  

Krásná příroda, nové poznatky, skály, slunce 
a hvězdy na hlídce, ale především pravá 
atmosféra přátelství a porozumění všech, to 
je skautský tábor.  

 

Turistika s deštníkem 
Výprava do Klokočských skal  Po měsíční 
pauze nás první červnovou středu čekala 
dlouho plánovaná výprava do Klokočských 
skal. Tato přírodní rezervace o rozloze 
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228 ha se nachází asi 4 km východně od 
Turnova a západně od Kozákova a je často 
vyhledávána turisty a trampy. Tvoří ji 
prvohorní pískovce o mocnosti až 60m, které 
jsou ve tvaru plošiny skloněny k jihozápadu. 
Na severovýchodě k obci Klokočí vytváří 
strmou skalní stěnu v délce cca 1600 m. Je 
téměř souvislá, pouze místy se od ní oddělují 
skalní věže. Vnitřní část skal tvoří četné 
zářezy, rokle, převisy a jeskyně. 

Abychom získali více času na prohlídku 
skal, jedeme spěšným vlakem do Turnova 
přes Starou Paku, Semily a Železný Brod. 
Přes Jičín by cesta trvala o 1,5 hod. déle. 
Z mapy zjišťujeme, že bude výhodnější 
vrátit se osobním vlakem na zastávku 
Dolánky a zde zahájit po červené značce 
cestu do skal. Nejdeme ani 10 minut, když 
se před námi objevuje chráněná památka, 
Dlaskův statek, roubená selská usedlost 
postavená roku 1716, jedna z nejtypičtějších 
ukázek pojizerské lidové architektury.  

Dlaskův statek  Pokračujeme po červené a 
přecházíme po mostě na levý břeh Jizery. Na 
západě asi ve vzdálenosti 0,5 km jsou vidět 
věže zámku Hrubý Rohovec. Pomalu 
stoupáme lesem podél Jizery, míjíme 
vydatný pramen Boží Voda a asi po 2 km 
vstupujeme do osady Záholice, na jejímž 
konci začíná přírodní rezervace. Řídkým 
borovým a březovým lesem, kde se již 
objevují malé i větší skalní plošiny a závrty 
s roklemi, stále pomalu stoupáme. Cesta je 
dobře značena, takže problémy s orientací 
nejsou. Odbočujeme na vyhlídku „Zdenčina 
skála“ (0,5 km). Odměnou je nám krásný 
výhled a i přes mírný mlhavý opar vidíme 
dalekohledem v dálce Ještěd. 

Vyhlídka Zdenčina skála  Vracíme se na 
původní cestu, která nás zanedlouho přivádí 
na hranu mohutné skalní stěny vedoucí až 

nad obec Klokočí. Za ní se asi ve vzdálenosti 
3 km tyčí Kozákov (774 m n. m.). Zde 
v místě zvaném Průchody přecházíme na 
žlutou značku vedoucí zpět do Turnova. 
Cesta klesá a asi po 20 minutách nás přivádí 
k největší podzemní jeskyni (16x18 m) této 
oblasti. Nazývá se Postojná a byla osídlena 
již lidem lužické kultury. Dovnitř je obtížný 
přístup a pro turisty zakázaný, tak jen 
fotografujeme. Pokračujeme tzv. Zeleným 
údolím až na hranici rezervace. Všude, 
stejně jako po celé trase, je spousta 
ulámaných vršků borovic, větví, a někde i 
celé vyvrácené kmeny.  
Zelené údolí  V obci Bělá, asi 2,5 km od 
Turnova se již hlásí naše žaludky, a tak 
přijímáme nabídku zdejší vyhlášené 
restaurace a doplňujeme kalorie. Zbytek 
cesty do Turnova zvládáme v pohodě, a 
proto už v 18,30 hod. se z chlumeckého 
nádraží rozcházíme domů. Jedna z příštích 
výprav povede z Nové Paky na hrad Pecka a 
odtud do Lázní Bělohradu, asi 16 km. Další 
účastníky mezi sebou rádi přivítáme! 

Mgr. Jiří Veselý - Dan 

 
Jiné zprávy 

Kolik je v Chlumci n.C. registrovaných 
skautů? V okresu Hradec Králové jsou 
mimo vlastní město HK tři střediska Junáka, 
v Třebechovicích p.O., Stěžerách a 
v Chlumci n. C. Naše středisko má podle 
letošní registrace 55 členů ve čtyřech 
oddílech. 

Státní okresní archiv  Dle přehledu 
zpracovaného Skautským institutem 
A. B. Svojsíka má z celého 
Královéhradeckého okresu jedině chlumecké 
středisko Junáka uloženy svoje historické 
dokumenty ve Státním okresním archivu 
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v Hradci Králové. Jsou uloženy pod č. 559 
s názvem „Junák,  ústředí skautské výchovy 
Chlumec n. C“. Jedná se o dokumenty z let 
1936 až 1948.  
 
 
JEDNOU SKAUTEM, 

NAVŽDY SKAUTEM 
Úvod  

Často si v klubu připomínáme 
podle různých „stop“ činnost 
zakladatelů klubu. To vyvolává i 
snahu o porovnání s naší činností. 
Brát v úvahu musíme věkovou 

rozdílnost. Jejich činnost začala v jejich 
dvaceti letech a oficiálně končila zákazem 
klubu, kdy jim bylo kolem padesátky. dále 
žili svým plným životem ale skryti na svých  
osadách Vatra a Hiavatha na Ztracence. 
Odtud opouštěli svou životní a skautskou 
stezku. Většina zakladatelů byla narozena 
vrozmezí od 1896 do 1904. Činnost nás 
pokračovatelů je limitována naším věkem, 
většině z nás je přes sedmdesát, některým 
přes osmdesát, přesto se snažíme pokračovat 
v plnění oldskautského hesla „jednou 
skautem – navždy skautem“.  

O zakladatelích  
Původně měl klub své klubovny na Starém 
Městě,: Na Staré Rychtě v Rytířské ulici, 
v samotném sousedství ústředí+ nějaký čas 
také v Havelské ulici, a konečně v Bílkově 
ulici, poblíž Kozího Plácku. Od roku 1931 se 
stal hlavní klubovnou s „denním provozem“ 
srub Vatra na Libeňském ostrově. Jeho vznik 
byl téměř legendární. Postaven byl na Polaně 
na Slovensku, kde byl opět rozebrán, aby 
mohl být  postaven jako „vzorová“ klubovna 
ve Stromovce v areálu táborů slovanských 
skautů. Po skončení tohoto malého jamboree 
byl přenesen na Libeňský ostrov, kde byl 

definitivně smontován, aby se stal trvalou 
klubovnou mnoha skautských generací 
25. střediska Vatra.   Toto opakované stavění 
umožnila jeho sroubená konstrukce 
nevyžadující žádné hřebíky nebo kovové 
svorníky. Slavnostního otevření se zúčastnili 
bratři Svojsík, Jan Novák-Mangidon, Josef 
Šimánek a několik dalších členů náčelnictva 
a ústřední rady. Br. Svojsík zde při této 
příležitosti vysadil stříbrný smrk, který dnes  
dosahuje dvacetimetrové výšky.  

Ve srubu od jeho počátku probíhal velmi 
intenzivní klubový život. Připravovaly se 
plány nejen klubu, ale i akce celoskautské, 
zejména sportovní, turistické, výstavy i 
akademie ad.   

Z dobových fotografií známe, jak byl srub 
zařízen a vyzdoben. V jednom rohu čelní 
stěny byla umístěna vlajkosláva a totemy, ve 
druhém prosklená skříň s velkým množstvím 
trofejí, pohárů, plaket, a klubová knihovna 
čítající přes 500 příruček a knih, 
představující v té době asi největší soubor. 

V klubu se dbalo na obřadnost; např. 
jubilejní oslava 15letého trvání klubu byla 
zahájena (11. 11. 1933) zapálením 
táborového ohně před klubovnou za účasti 
35 členů a 20 hostů. Po přednesu hymny 
klubu „Modlitba Přátel Vatry“, věnované br. 
Dr. J. Šimánkem, uvítal br. Láďa Karel, 
tradiční vůdce klubu, všechny přítomné a 
promluvil krátce o vzniku klubu a jeho 
činnosti. V závěru své řeči předal pak 
diplom čestného členství br. E. Kalivodovi 
s uznáním zásluh o klub. Nově přistoupivší 
členové složili do rukou br. vůdce skautský 
slib a po zapění státních hymen byl táborový 
oheň zakončen. Přítomní členové a hosté se 
odebrali do klubovny ku slavnostní schůzi, 
kterou zahájil br. vůdce, vzpomenuv všech 
členů zemřelých i těch, kteří dlí toho času 
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roztroušeni po celé RČS i v daleké cizině. 
Poté byly  čteny došlé blahopřejné telegramy 
a přípisy, dodatečně pak zápis 1. schůzky 
tehdejší družiny „Přátel Vatry“ ze dne 
28. října 1918. 

Klub pěstoval všestrannou bohatou činnost. 
Ve své zprávě k 15. výročí vůdce klubu 
mimo jiné uvedl: Z obsáhlého referátu br. 
vůdce o bohaté činnosti klubu za celých 
15 let, uvádím několik čísel. Klub má t.č. 
6 členů čestných, 30 činných a 
12 přispívajících. Schůzek konáno 988, 
vycházek 942, s průměrnou účastí 19 členů a 
pěším výkonem 35 000 km. Za dopravní 
prostředky vydáno Kč 135 000,-. 
Uspořádáno bylo též několik zájezdů do 
ciziny. V rámci sportovní činnosti Odboru 
O. S. uspořádal klub závody lehkoatletické, 
kanoistické, lyžařské, woleybalové aj., ve 
kterých se členové vždy čestně umístnili. 
V roce 1926 založil klub osadu „Hiawathu“, 
později pak další „Novou Vatru“ ve 
Štěchovických proudech, kde členové klubu 
vlastnili 9 chat a 2 hřiště. V zimních 
měsících sídlí již pátý rok členové klubu 
pravidelně na Krausových boudách 
v Krkonoších. Klub uspořádal 20 různých 
cestopisných a vzdělávacích přednášek, 
několik praktických kursů, biograf. 
představení, 4 skautské akademie a 
8 přátelských večírků s programem a 
tancem. Účastí na všech významných 
skautských slavnostech vyjadřuje svůj zájem 
a spojitost se Svazem skautů RČS. 

V klubu se pěstoval velmi intenzivně zpěv, a 
to na velmi dobré úrovni. Není divu, vždyť 
jedním ze zpěváků nebyl nikdo jiný, než 
Oldřich Kovář, o kterém se říkalo, že se 
prozpíval od táborových ohňů až do Zlaté 
kapličky. Členové ovládali několik 

hudebních nástrojů, a tak bylo možné i zpěv 
nejen doprovázet, ale i jinak muzicírovat.  

Klub organizoval různé sportovní akce, 
nejen pro OS, ale i pro celé hnutí. Jeho 
členové se zúčastňovali atletických a 
lyžařských  závodů, volejbalových turnajů, 
vodáctví. O úspěšnosti členů klubu svědčí 
výsledky publikované ve skautském tisku 
Vůdce nebo v Skaut-Junák.  

V jednom rohu pozemku byly vysazeny 
konifery v jejich  „stínu“ byl stále malý 
táborový kruh. Takové komorní ohně bývaly 
na pořadu velmi často. Před srubem bylo 
velmi pěkné antukové volejbalové hřiště, 
kde se volejbal hrál denně. V přímém 
sousedství srubu byl velký kuželník, který 
měl mezinárodní parametry a kde bylo 
sehráno mnoho významných turnajů. Jejich 
zájmu neušly ani takové nové a náročné 
obory jako filmování nebo radiovysílání.  

Značná část členů klubu pracovala ve hnutí 
buď přímo v ústředí Junáka nebo v Odboru 
O. S.  

Klub organizoval bohatou zájezdovou 
činnost pro své členy a současně pomáhal 
připravovat zájezdy pro ústředí Svazu. 
Nejvýznamnější byly zájezdy do Paříže se 
zastávkou na jamboree a na Podkarpatskou 
Rus spojený s pomocí místním klubům.  

Jiskra 
Od svého založení až do zákazu klubu v roce 
1948, tedy plných 30 let vydával klub svůj 
časopis Jiskra. Bohužel nezachoval se ani 
jediný exemplář. Bylo to jednak proto, že 
byl ručně psaný a kreslený v jediném 
exempláři, a proto koloval stále mezi čtenáři. 
Mnoho čísel se ztratilo na mezinárodních 
výstavách, jak se za to omlouval br.Svojsík. 
Značná část byla zabavena při zákazu klubu. 
Délkou vydávání byla Jiskra po poslední 
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obnově  nejdéle vydávaným skautským 
titulem. 

Při obnově Junáka v roce 1968 jsme 
navštívili Láďu Karla a nabídli mu vedení 
klubu při registrování členů zakladatelů do 
obnoveného klubu. Láďa nám řekl: „Kluci 
by nejraději chodili jen do hospody, stěží je 
přiměju, aby sehráli jarní a podzimní turnaj 
ve volejbalu.“ Na to jsem měl jednu 
odpověď: „Mně je třiatřicet a hrál jsem 
naposledy volejbal asi před deseti lety.“ 

Většina zakladatelů zemřela v sedmdesátých 
až osmdesátých letech, při obnově v roce 
1989 už nežil ani jediný.  

O pokračovatelích 
Činnost současných členů klubu odpovídá 
našemu  věku, je nám většině více jak 70 let.  
Samozřejmě, že pěstujeme část činnosti 
zakladatelů, bohatá kronikářská a publikační 
činnost, vydávání klubového časopisu – 
Totemu, oblíbená turistická činnost. Klub 
letos uskutečnil stou výpravu, osadní život 
nahradil letními setkáními na chalupě u 
Mauglího.    

Ztráty klubu 
Než došlo ke zrušení našeho střediska sem  
donedávna patřila i podpora klubu oddílům. 
Za největší ztrátu klubu považujeme krádež 
klubové pamětní knihy. Při poslední obnově 
Junáka se tato kniha, založená již v roce 
1918, objevila v pozůstalosti br. Plajnera. 
Odtud se dostala do „banánového“ archivu 
uloženého na ústředí, odkud byla odcizena. 
Další ztráta, která potkala klub, je poškození 
historického srubu při posledních  povodních 
a nezájem Magistrátu  hl. m. areál 
Libeňského ostrova obnovit.   

Jednu nosnou činností klubu, stejně jako u 
zakladatelů, jsou pravidelné schůzky se 
zajímavým a „hravým“ programem. V klubu 

platí dva velmi staré výroky tradičního 
vůdce klubu Ládi Karla. „Já už ty chlapy 
nikam nedostanu, nejraději chodí hospody. 
Sehrají stěží jarní a podzimní volejbalový 
turnaj“, to bylo v roce 1968. Těm „klukům“ 
bylo tehdy  kolem sedmdesátky jako nám 
nyní. A ještě jeden výrok z doby o mnoho 
starší (ze třicátých let). Na schůzkách 
v klubovně nebylo trpěno žádné dohadování 
(o politice apod). Při každé takové situaci 
Láďa Karel ukončil slovy: „Sakra chlapi, 
nechte už tý politiky a jděte hrát“ (myšleno 
volejbal). Nebylo by ke škodě někdy tento 
výrok užít i dnes.  

Gog 
 
 

NAŠLI JSME TO! 
Je jedno africké přísloví, které sem, na 
začátek, asi patří: „Nevracej se ke starým 
napajedlům jen pro vodu, čekají tam na Tebe 
přátelé a sny“. 
 

 
 
My jsme našli obojí, třebaže o tolik let 
později, kdy všechno o rovných šedesát let 
zestárlo. Také my. Začalo to při jedné 
z našich loňských schůzek: připomínka, 
nápad. Zrodil se záměr uskutečnit akci, které 
jsme začali říkat „Expedice Handlová 1948“. 
Přijali to všichni. Proč? Před šedesáti lety, 
v červenci 1948, ledečtí skauti uspořádali a 
prožili jeden ze svých letních táborů a my se 
teď rozhodli vyslat „hlídku“, která se pokusí 
to místo vyhledat a podá o tom zprávu k jeho 
„diamantovému“ výročí. Kupodivu nebylo 
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tak těžké hlídku sestavit. Čtyřčlennou, právě 
tak do jednoho auta. 
Kontakt na slovenské bratry i ochotu pomoci 
s hledáním, jsme v Handlové nalezli mezi 
starými skauty, kteří ještě pamatovali naši 
návštěvu před šedesáti roky. Nabídli nám 
dokonce uskutečnit společnou besedu 
s místními skauty, hlavně ale pomoc a 
spolupráci při hledání v krajině, dávno už, 
stejně jako město, hodně změněné. 

Svou čtyřdenní cestu jsme zahájili ve čtvrtek 
12. června a pro handlovské skauty i pro 
místního starostu, který pro jejich činnost má 
stále značné pochopení, jsme vezli drobné 
upomínky a pozdravy i za přispění 
ledečského starosty: propagační tiskoviny, 
kazety o Sluneční zátoce a našem městě, 
knížky o památkách města i okolí. 

Krásný slunečný den. Na náměstí 
v Handlové nás už očekával bratr skaut, 
jeden ze starých pamětníků, je mu dnes 
hodně přes osmdesát. Přišel nás uvítat ve 
skautském kroji a my si připomněli to dávné 
přivítání chlebem a solí, které se však 
tentokrát nekonalo, jak tomu bylo před 
šedesáti léty na handlovském nádraží. Po 
krátkém přivítání nás spěchal ujistit, že nás 
zavedou na to správné místo na kopcích, 
v krajině, která se dávno k nepoznání 
změnila a kde stával tenkrát náš tábor. 

Hned příští den dopoledne jsme se svěřili 
jejich vedení, jenže paměť zklamala. 
Podvakrát, tedy i příští den, jim pokus 
nevyšel, na dvě různá místa nás zavedli a 
přece jsme museli hledat sami, bez jejich 
pomoci. Nebylo to jednoduché, tolik se toho 
změnilo, ale nás vedla mapa a vzpomínky. A 
tak se nám to nakonec podařilo. Ne nadarmo 
slovo „skaut“ v přeneseném smyslu a 
významu znamená „ten, který hledá cestu“. 
Byla to velká radost, když u malé peřeje na 

Mlýnském potoce, kde mezi lesem, vysoko 
na kopci, začínaly louky s trávou sahající 
bezmála do pasu, zaznělo ono „Tady to 
bylo!“. Místo, kde kolem stožáru stávalo 
devět stanů na podsadách z krajinek, 
dovezených z handlovské pily. Příbytek pro 
čtrnáct účastníků tábora, rozdělených do tří 
družin, které nesly pojmenování podle 
postav z Jiráskova Bratrstva: družina 
„Matěje z Kněžic“, „Jana Pobery z Lomu“ a 
„Janko Kozice“. 

Také místo nad táborem, stranou, ve směru 
na Jezevčí a Havraní skálu, kde se odbývaly 
táboráky. Na nových mapách (1:100 000 
z roku 2007) jsou ta místa teď označena jako 
„Junákovo“. To nás hodně překvapilo, leč 
pozdě na to, abychom se zeptali, odkud že je 
ten název. Snad podle majitele,  

nebo „že by ?“. 

Pobyt jsme si ještě zpříjemnili zopakováním 
návštěv na místech, která i po těch létech 
zůstala v paměti: Bojnice, Klášter pod 
Znievom, Strečno, Kremnice a také ryze 
německá vesnička Kunešov, kde obecní úřad 
nemají, zato jen stručné: Bürgermeister. Ani 
škola nenese slovenské označení a tabulka 
na malém domku hlásá „Volksschule“. A 
úzká silnička ke vsi stranou zastrčené, tam 
končí v polích pod lesnatými kopci 
Kunešovské hornatiny. 
Při zpáteční cestě, v neděli 15. června, jsme 
přidali návštěvu Trenčínského hradu, 
prohlédli si na skále ve městě nápis, svědčící 
o pobytu Laugariciově římské legie, minuli 
reliéf Jana Jiskry z Brandýsa, stavili se na 
Velehradě a na Slavkovském bojišti u 
Mohyly Míru. 

Naše zpráva pro pamětníky toho tábora tedy 
může být a bude: „Našli jsme to!“ 
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Nad Handlovou 
V kopcích nad Handlovou hořely ohýnky – 
nenajdeš tam popel, uhasly plamínky. 
Ten popel déšť už splách´, bez stopy 
zmizely 
šlápoty na stezkách, kudy jsme chodili. 
Co ale zůstalo, pustilo kořínky: 
jsou pevná přátelství a krásné vzpomínky. 

 Stanislav Kovařík - Sonny 
 
 
MOHYLA ABS OBNOVENA 
Znali jsme ji pouze z fotografií a vyprávění. 
Středisko Uragan na Zbraslavi vykonalo 
velmi záslužný čin pro celé skautské hnutí. 
Obnovilo mohylu A.B. Svojsíka ve 
Štěchovicích.  

Mohyla byla původně odhalena 2. 6. 1946. 
Její osud byl ale velmi neradostný. 
V padesátých letech byla zničena. Nyní se 
středisko Uragán rozhodlo mohylu obnovit.  
Její slavnostní znovuodhalení  se konalo  
v sobotu 20. září 2008. 

Poděkování všem, kteří pomohli obnovu 
mohyly uskutečnit 
Webmaster těchto stránek upřímně děkuje 
všem za neskonalou trpělivost. Dále všem, 
kteří pomohli při rekonstrukci mohyly, 
zejména Martinovi za „dobití energie“. 

Dále děkuji i paní Jitce Sobreverové za 
zapůjčení reliéfu ABS, který sloužil jako 
matrice pro výrobu nového. 

Poděkování také patří pamětníkům, kteří 
přispěli svými vzpomínkami nebo 
fotografiemi: Zrzek, Káča, Windy, Květa 
Tomanová s dcerou Milenou Dostálovou, 
Vladimír Strašík, Kamil Minařík, Marta 
Šimáčková, Otto Šimáček. Velice pomohla 
také paní Viléma Burešová, která 
vyhledávala pamětníky a mámila z nich 

fotografie. Shromažďování a zpracování 
materiálu bylo náročnější a zabralo více času 
než sama výstavba mohyly. Podobně i 
stavba těchto stánek.  

Všichni obnovitelé očekávají, že se mohyla 
opět stane poutním místem skautů.  

Chcete mohylu nalézt? 
Doporučuji, najděte si ji na mapě:  

Loc: 49° 50' 48,4" N, 14° 23' 28,9" E . 
Kdo má Google Earth, může vyhledat ji 
tímto způsobem. 

Chcete mohylu navštívit? 
Pěšky se k mohyle dostanete po žluté značce 
ze Štěchovic údolím proti proudu Kocáby. 
Asi 100 m za rozcestníkem 2 km od 
Štěchovic zahněte u parkoviště s kovovou 
závorou ke Kocábě. Tady si na záda hodíte 
pomyslný pytel s cementem nebo s pískem, 
do ruky vezmete kýbl s nářadím a lezete na 
kopec. Nejprve přejděte přes vodu a za 
lávkou uzoučkou pěšinou proti proudu podél 
Kocáby.  

Asi po 270 krocích je po levé straně mezera 
mezi chatami a cihelný pilířový elektro-
rozvaděč z bílých cihel. Od něj se vydejte 
vlevo mírně zpět po pěšině do strmého 
kopce. Hledejte temeno hřbetu, který je 
obklopen ze tří stran údolím Kocáby.   

(Podle oznámení střediska) 
 
 
LETNÍ POT ĚŠENÍ. 

oldskautůoldskautůoldskautůoldskautů    Šedá StřelaŠedá StřelaŠedá StřelaŠedá Střela    
Je 8. červenec 2008, měsíc bouří, a oldskauti 
tradičně již jako každý rok byli pozváni na 
tábor svého 53. skautského oddílu Šedá 
Střela Plzeň, své „Třiapadesátky“. Na tábor 
do údolí Kosího potoka jeli dvěma 
automobily. Počasí bylo slušné, oblačno, ale 
nepršelo.  
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Tábor je ukrytý v zeleni a my se dostáváme 
z naučné stezky cestičkou ostrým sešupem 
po stráni k potoku. Pak přes lávku ze dvou 
klád, přes kterou jsme přešli k táboru, kde 
nás zaujal pohled na zbudovanou umývárnu 
se vzorně v řadách seřazenými kelímky 
s kartáčky na zuby.  

 
Tábořiště je již druhým rokem na vlastním 
pozemku oddílu. Při pohledu k táboru 
otvíralo se nám panorama podkovy stanů na 
podsadách se dvěma teepee pro pobyt 
osazenstva tábora. Za ní jedno velké teepee 
sněmovní a jedno obřadní kolem táborového 
kruhu s pozadím zalesněných strání.  

Vpravo od tábora je postaven velký vojenský 
stan, kde je umístěna kuchyně a v další části 
hangáru je jídelna. Zde na stěnách jsou 
oznamovatelé s hodnocením družin, 
jednotlivců a pokyny k táborovým hrám. Za 
kuchyní je otevřený dřevník, kde se v době 
naší návštěvy  připravovala pagoda pro 
večerní slibový táborový oheň. V kuchyni 
byl, podle hodnocení táborového lidu, 
výraznou osobou kuchař inzerující svoji 
profesi nápisem na zástěře „Nejlepší 
kuchař“. Na plotně kamen voněl připravený 
oběd a opodál kuchyně dýmala roztopená 
vojenská polní kuchyně se stále horkou 
vodou. Z jednoho kotle zavanula majoránka 
z připravované polévky. Pro nás bylo další 
důležité zjištění, že vlevo vede skrytá stezka, 
vinoucí se do pozadí zalesněných strání 
k latríně. 

Během návštěvy proběhla beseda oldskautů 
s osazenstvem tábora s ukázkami starých 
kronik, které jsme přivezli s sebou. Po 
prohlídce jsme se rozloučili a odjeli 
s dobrým pocitem, že 53. oddíl Šedá Střela 
Plzeň má dobrou perspektivu činnosti i do 
dalších let. Za to patří dík vůdci oddílu a celé 
oddílové radě. Zakladatel oddílu bratr Franta 
Hájek – Čingo by byl určitě spokojen.  

 Za 53. klub KD „Šedá Střela“ Plzeň 
 Bongo, Haro, Šulín a Van  

 
 
KARLOVARŠTÍ OLDÍCI SLAVILI 

čtyřicáté narozeniny 74. klubu OSčtyřicáté narozeniny 74. klubu OSčtyřicáté narozeniny 74. klubu OSčtyřicáté narozeniny 74. klubu OS    
Nejprve byl nápad, pár slov a pár 
návrhů na připomenutí uplynulých 
40 let od založení našeho 
oldskautského klubu, to bylo 
v roce 1968 na den sv. Jiří, 
24. dubna u táborového ohně pod 

Poradní skálou.  

Posezení v klubovně u kávy, taková byla 
prvá naše představa. Ale jako vždy, realizace 
dopadla úplně jinak. Skautská historie není 
věcí jen pamětníků, seniorů, ale i našich 
odchovanců a pokračovatelů. A tak jsme 
pozvali i ty, na které jsme po tolika letech 
nalezli kontakt. Setkání jsme připravili na 
večer 28. dubna 2008 do naší střediskové 
klubovny. S napětím jsme očekávali chlapce 
a děvčata z let 1968-1970 i současné mladé 
činovníky. Byli jsme mile překvapeni, přišli 
i členové oddílů TOM, které jsme vedli 
v letech 1970-1989. Celkem, se nás sešlo 38, 
z toho 13 členů našeho 74. klubu OS. 

V první části programu jsme si připomněli 
vzrušenou historii našeho klubu i 
karlovarského skautingu v uplynulých 
40 letech. Při této příležitosti pozdravila naše 
setkání i předsedkyně krajské rady Pavla 
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Mazancová - Mája, kapitán přístavu a vůdce 
našeho střediska Zdenek Kunc - Dendy a za 
Tomíky  Petra Sandnerová - Tlapka. 

V další části se program změnil v příjemnou 
párty někdejších členů oddílů a jejich 
vedoucích. Většina z nás se setkala po 
mnoha letech, a už ne jako světlušky či 
roveři. Byly mezi námi i mladé skautské 
babičky.  

Zpestřením byla výstavka, dokumentující 
život našeho klubu i jeho členů v uplynulých 
letech, jak v období skautském, tak i v čase 
tomíckém. Veliký zájem byl o staré kroniky, 
fotografie i vlajky. 

K dobré náladě a pohodě přispěly i dobroty, 
o které se postaraly nejen členky klubu OS 
jako hostitelky, ale zcela nečekaně i další 
účastníci. Byl to příjemný večer, plný dojmů 
a zážitků z nečekaných setkání po tolika 
letech. Svojí nefalšovanou spontánností 
vyústil v návrh na opakování takového 
„potlachu“ v příštím roce a snad i letech 
dalších. A to nejen k  připomenutí 
nezapomenutelných zážitků, ale i tradic, 
které by se měly být štafetou současné 
skautské generaci. A také proto, že je nám 
spolu dobře. Ani se nám nechtělo rozcházet, 
chtělo se toho ještě tolik říci, snad tedy 
příště. 

Do tohoto ohýnku bychom měli hodně 
foukat a dát tak příležitost mladším, aby se 
mohli nad našimi společnými kořeny 
zamyslet. 

Alka – Thor 

PRO PRO PRO PRO ZAMYŠLENÍZAMYŠLENÍZAMYŠLENÍZAMYŠLENÍ    
JAK JSEM POZNAL, CO JE STRACH 
Bylo to v srpnu před čtyřiceti lety a my, 
Junáci, jsme se v pohodě, šťastni vrátili 
domů z našich úspěšných prvních letních 
táborů po době dlouhého „ skautského 
temna“. Ale najednou šok. Přes noc byly 
naše ulice plné tanků „osvoboditelů“, 
okupantů.  

Šéfredaktor okresních novin „Směr“ 
v Teplicích Mojmír Šmaus si mě vyžádal na 
ředitelství Severočeských plynáren na Užíně, 
kde jsem pracoval jako propagační 
pracovník, abych mu pomohl a jezdil s nim 
po okrese. Jeho fotografka, redaktorka Věra 
Chrudimská se totiž nevrátila z dovolené na 
chatě a nedávala o sobě vědět.  

Mimo běžné reportážní fotografie pro 
noviny, jsem dostal úkol, vyfotografovat 
trosky spadlé ruské helikoptéry u Kostomlat 
poblíž Bíliny. Ruští důstojníci byli totiž 
velmi zlí a vyhrožovali, že se pomstí, 
protože byli přesvědčeni, že jsme jim 
sestřelili novinářskou helikoptéru.  
Helikoptéra s nákladem letáků a posádkou  
se ale do lesa zřítila. Díry v helikoptéře 
nebyly z kulometu, ale od hasičských 
sekyrek. Vznikly při vyprošťování ohořelých 
vojáků a také od místních nenechavých 
kluků, kteří si chtěli vzít na památku nějaký 
„suvenýr“.  

Rusové zachráněné, poraněné důstojníky 
odvezli, ale v lese nechali ležet dva dny tři 
mrtvé vojáky. Navíc zapálili zbytek 
propagačních letáků, které měli rozhazovat 
na našem území.  

Abychom získali doklad o naší nevině, fotku 
helikoptéry, tak mě naši oblékli do hasičské 
uniformy a spolu s hasiči jsem 
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s fotoaparátem pod kabátem šel 
k helikoptéře s výmluvou, že jdeme hasit 
zbytek letáků, aby les neshořel.  

To se ale nelíbilo našim pomstychtivým  
„osvoboditelům“, a tak jsme šli za - jejich 
řvaní o  lajdácích, kontrarevoluci a že jsme 
jen samá demokracie, pod nataženými 
samopaly splnit náš úkol. Tehdy jsem 
poprvé v životě poznal, co je to pořádný 
strach. 

Ale úkol jsem splnil. Články v novinách 
s fotkami vyšly, emoce se uklidnily, a tak 
jsme si konečně mohli pořádně přečíst na 
ohořelých letácích text, který jsme měli 
vyvěšovat v našich oknech: „Nebojíme se 
kontrarevoluce, jsme spojeni s bratrskými 
armádami!“ 

 
Dneska, po čtyřiceti letech to zní jen jako zlý 
sen, ale pro nás, bohužel, opět se špatným 
koncem, a to dalším zákazem činnosti 
Junáka. 

 

Jiří Řeháček 

Mimoňský Balú 

 
(Máte –li zájem, mohu Vám poslat kopii novin Směr 

a fotografie z roku 1968) 
 
 
POKLAD PRO SEVERNÍ ČECHY 
Na srpnové dny v roce nadějí 1968 se nedá 
nikdy zapomenout. Naše ulice byly plné 
„osvoboditelů“- okupantů a my skauti, 
v pobočce Junácké edice Ústí nad Labem 
jsme dostali zprávu od skautů z redakce 

časopisu Junák, že si máme přijet do Prahy 
pro „krajský příděl“. 

Nikdo z nás se na nic dvakrát neptal a jeli 
jsme. Cesta do Prahy byla bez problémů. 
V redakci nám bratři předali balíky 
s protiokupačními letáky. Byly ve formě 
časopisu s osmi stranami, 39 reportážními 
fotografiemi o pravdě, okupaci  Prahy 
s výroky významných osobností, myslitelů o 
svobodě. Na sestavení této publikace se 
podíleli bratři Miloň Lom - Tom, Jan 
Šimaně - Galén a Josef Zikán - Bobr. Bratři 
v redakci nám připomněli, že máme letáky 
pro jistotu raději v autě pořádně nějak 
„zarachtat“, protože část nákladu jim 
bohužel už zabavila „naše STB.“ 

Rada se ukázala jako přímo předpovězená. 
Hned při výjezdu z Prahy, za benzínovou 
pumpou na silnici směrem k Teplicím, Stop! 
U ruského transportéru stáli se samopaly 
„šikmoocí Ivani“ a bez pozdravu na nás 
vyhrkli: „Kam jedete, co vezete?“ Vykoktal 
jsem: „Nevezeme nic! Vracíme se domů, 
protože jsem musel manželku odvézt do 
porodnice.“ Napřed se mezi sebou radili, ale 
nakonec, uvěřili. Podívali se nám do auta a 
naštěstí nechtěli nahlédnout pod rezervu kola 
a sedačky.  

 
Tam byl totiž uschován náš poklad, letáky 
s fotoreportážemi a nadpisem „Nepokořená 
svoboda“. Vojáci si nás naposledy bedlivě, 
zkoumavě prohlédli a s nevlídným 
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úšklebkem nás propustili. Oddechli jsme si a 
rychle nastartovali naše auto, aby si to snad 
ještě nerozmysleli. Dojeli jsme bez zastavení 
do Teplic. Tam nás čekali již naši bráškové, 
abychom rozdělili letáky pro všechny okresy 
severních Čech. A tak ještě ten den putoval 
náš poklad nejenom do Mostu, Chomutova, 
Liberce a Děčína, ale také do České Lípy a 
dalších míst našeho kraje. 

Dnes už si ani nevzpomínám, jestli jsem měl 
tehdy strach z našich „osvoboditelů“ 
s hrozivě rachotícími samopaly. Jen vím, že 
jsem trochu koktal, protože skaut má být 
pravdomluvný, jak ukládá první bod 
skautského zákona, a to jsem tedy nebyl. Šlo 
nám ale přece o to, uchránit poklad, který 
vytvořili skauti z naší pražské redakce  
časopisu Junák a to se snad může 
mimořádně porušit i zákon. Dnes je to už 
jenom vzpomínka na pohnuté, neradostné 
dny, kdy nám šlo o život, před čtyřiceti lety, 
ale s dobrým koncem, oproti dalším rokům 
nesvobody, kdy byl Junák znovu zakázán. 

 

Jiří Řeháček 
 Mimoňský Balú 

 

 
 
VOJNA ÚPLNĚ JINAK 

Většina z nás má vojnu 
spojenou s jediným druhem  
„ideové“ výchovy, s tzv. 
politickou přípravou  mužstva 
tehdy  vedenou „politruky“. 
Tehdy nás ani nenapadlo, že 
jednou budou v naší armádě 

sloužit opět kaplani. Vždyť v té době jsme 
znali jediného duchovního v armádě, 
polního kuráta Katze.  

V červnu 1998 zřídilo Ministerstvo obrany 
České republiky při České armádě funkce 
vojenských kaplanů. O konkrétní službě se 
dohodly Ekumenická rada církví a Česká 
biskupská konference jako ti, kdo nesou 
odpovědnost za „péči o duši“ vojáků doma i 
na misích v cizině.  

Této službě je tedy právě 10 let. Jelikož 
velká řada skautských organizací ve světě 
tuto službu ve svém pojetí také má, je jistě 
zajímavé vědět, jaké jsou povinnosti a práva 
kaplanů u nás. Čteme-li následující řádky, 
vidíme, že se nejedná o jakési pokračování 
dřívějších „politruků“.  

Funkční náplň vojenského kaplana 
Je přímo podřízen veliteli útvaru, u kterého 
vykonává svou službu. Zodpovídá za 
naplňování a dodržování pokynů hlavního 
kaplana ve své podřízenosti. Je poradcem 
velitele v oblasti duchovní služby, etických, 
morálních hodnot a náboženských otázek. 
Podporuje velitele v jejich odpovědnosti za 
naplňování a ochranu lidského rozměru 
života každého vojáka v činné službě i 
občanského zaměstnance. Zodpovídá za 
vytváření podmínek pro naplňování ústavně 
zaručených lidských práv, která souvisejí se 
svobodou vyznání pro pracovníky ve všech 
situacích spojených s plněním jejich 
služebních a pracovních povinností. 
Poskytuje pomoc při řešení osobních krizí i 
těžkostí, které vznikají v pracovním, 
osobním a rodinném životě vojáků. Zajišťuje 
odborné vzdělávání v oblasti etiky a 
religionistiky formou přednášek, seminářů či 
besed. Vykonává nebo zabezpečuje 
duchovní službu pro velitele i podřízené a 
jejich rodin, včetně bohoslužeb, pro všechny 
církve  sdružené v rámci České biskupské 
konference a v Ekumenické radě církví. 
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Spolupracuje s duchovními církví a 
náboženských společností civilního sektoru.  
Spolupracuje s duchovními jiných armád 
v rámci mezinárodních vojenských aktivit. 
Spolupracuje s vojenskými lékaři, 
psychology a dalšími pracovníky, kteří 
zabezpečují sociální politiku na úrovni 
velitelství. Viz: 

http://www.army.cz/scripts/ 
detail.php?id=307 

Poznámka: Zadáme-li heslo „psycholog“ 
např. v doktríně Armády ČR, nedozvíme se 
o nějaké psychologické službě, ale o tom, že 
informačně psychologické operace patří 
k základním operacím armády hned vedle 
bojových i nebojových. 

Vybral: Kamzík 

 
 

RADARE, RADARE,  

DO ROKA A DO DNE 

Moto: vlastenecMoto: vlastenecMoto: vlastenecMoto: vlastenec    je tenje tenje tenje ten,,,,        

kdo je pro radarkdo je pro radarkdo je pro radarkdo je pro radar    

Radar je zkratka Radio Detecting And 
Ranging - zařízení k vyhledávání letadel, 
které vymýšleli ve 40. letech nezávisle 
na sobě Britové a Američané. Američané 
postupovali rychleji a tajili to tak, že 
ke zmatení Němců patentovali akustické 
detektory, taková obří naslouchadla 
na oblohu. Radiolokátory utajeně vyvíjeli 
s Brity Moc se jim tehdy proti německým 
leteckým úderům hodily.  

Není známo, že by Jára Cimrman nějak 
zasáhl do vývoje radaru. Škoda, jinak by byl 
vztah českého národa k tomuto zařízení asi 
příznivější. Málokteré technické slovo u nás 
vzbuzuje aktuálně tolik emocí jako právě ten 
radar. Zpropadené slovo, stejné zepředu 

stejně jako zezadu, skloňuje se jako by to ani 
nebyla zkratka, bez radaru, o radaru, 
s radarem… No, jen si to vezměte: 

radar meteorologický — ukazuje, kde jsou 
v Evropě nasbírána mračna, která se chystají 
vypršet právě na místě, kam chceme jet 
na dovolenou. Jelikož jde o věc vědeckou, 
skutečně se to asi stane a místo plavek si 
můžeme vzít deštníky. 

radar aktivní — vysílá krátké radiové 
vlny, decimetrové až centimetrové, aby se 
odrazily a mohla se podle nich navádět 
letadla nebo i rakety, vyhledávat cíle 
ve vzduchu, odlišit cíle skutečné od 
klamných a sledovat je. Podobně na lodích 
poznávají radarem záludné ledovce a jiné 
překážky plavby. Aktivním radarem se také 
letadla nebo lodi hlásí pozemním základnám 
a centimetrové vlny dělá i mikrovlnná 
trouba. 

radar pasivní — skromná dívka Tamara, 
nic nevysílá, jenom naslouchá, kde se nějaká 
radiová vlnka objeví, hned ji rozlouskne 
a pozná, kdo nebo co ji vypustilo. 

radar silniční, policejní — nepříjemná 
pomůcka na inkaso pokut, namontovaná 
na autě nebo do ruky, též ve výbavě 
městských strážníků a nejnověji též 
na silničních rampách a zcela lstivě 
ve svodidlech. Odporný ve spojení 
s fungující kamerou. Vzniklý snímek je 
zatraceně drahá fotka. 

detektor radarů — střídavě legálně 
a nelegálně nabízená krabička na zjišťování, 
jestli někdo před vaším autem měří radarem 
rychlost, dražší typy kolem 19 tisíc Kč. 
Když ho máte, jednou vás policie nechá 
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s ním jezdit, jindy vám ho seberou, 
a případně vyfásnete pokutu. 

radar Gabala — něco jako milovická 
troska pod kontrolou ruské armády. Ironicky 
Američanům nabízené vojenské zařízení 
v Ázerbájdžánu na holport. 

radar XBR — součást protiraketového štítu 
k identifikaci útočných raket a navádění 
protiraket. Antirakety by měly být v Polsku, 
XBR by se měl na vršek u Míšova 
odstěhovat z Pacifiku. Iránci jej nazvali 
vtipem roku, Rusko na něj namíří své 
jaderné zbraně, budí vášně, rozděluje 
Evropu, ideologicky výbušný. Sám prezident 
Bush si kvůli němu udělal zastávku v Praze, 
referenda stíhají dezinformace, pozitivní 
informace se chápou jako lži a opačně. 
Na kótě 718 obří pýchavka, jedna z devíti. 

Za těchto okolností není divu, že Češi 
k radarům příliš nelnou. Propršená dovolená, 
tajemné radiolokátory na letištích, velkými 
tajemstvími opředená Tamara, fotky vozidel, 
které se draho prodávají, do alb se nehodí 
a ještě člověka ženou do bodové tísně, stěží 
fungující Gabala a pýchavka, co ji chtějí 
Rusové buď atomově vyhladit nebo snad 
vyměnit s Američany za něco neznámého. 
Kromě toho máme totiž eso, které ostatní 
nemají, a na Blanické rytíře, kteří 
venkoncem nejsou od kóty 718 tak daleko. 
Chtělo by to jen vyzkoušet, kolik času 
potřebují na mobilizaci, mají-li dobře 
nacvičenou iránskou rachejtli Šaháb-3 
a jestli Bruncvíkův lev je dost v kondici, aby 
na ni doskočil. Na to je potřeba se soustředit, 
a ne měřit geologická složení či licitovat 
o smlouvě s USA. Nadšenci referend si 
mezitím snadno najdou jiné velké téma. 

 

 
 

Poslanec PSP ČR Ing. David Kafka 
Zaslal Zdeněk Kovařík  

 
 
AKADEMICKÉ TÝDNY 2008  
Letošní prázdniny jsem opět zavítal na 
Akademické týdny, kde je možné í potkat 
skauty, jak mezi pořadateli, tak mezi 
přednášejícími i posluchači. Bohužel letos 
jsem se nemohl zúčastnit celého pobytu, 
takže s naším místostarostou, bratrem JUDr. 
Jiřím Navrátilem, jsem si mohl jenom 
potřást levicí. Jeho přednášku jsem si 
zakoupil na nahraném CD (většina 
přednášek se zde nahrává) a budu si ji moci 
v klidu vyslechnout. Dalšího skauta RNDr. 
Jiřího Grygara jsem zde zastihl v plné parádě 
s jeho přednáškami na téma: Česká účast na 
obřích observatořích v Jižní Americe a 
Temná hmota ve vesmíru. Čekalo nás zde i 
mnoho dalšího zajímavého: Otčenáš 
modlený rukama od kpt. Mgr. Jordánka a 
jeho vyprávění z Afghánistánu; je zde 
vojenským kaplanem. A jiné zajímavosti, 
např. programy prof. Smékala, přednášky 
patera Rybáře (exercicie), patera Vacka (co 
je nebezpečnější než hřích), patera Loukoty 
(Boží jméno). 

Hospodin a hospoda 
Co mají tato dvě slova společného, napadlo 
mne jednou při obědě na letošních 
Akademických týdnech 2008. Protože jsem o 
tom přemýšlel, hlavně u večerního 
táborového ohně, vznikla tato povídka. 
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Jednoho letního odpoledne se Hospodin 
rozhodl, že se podívá mezi lidi a sestoupil na 
zemi. Procházel se krajinou a vychutnával 
hřejivé paprsky letního slunce. Odpoledne 
přišel k jednomu městu a uviděl nápis: Vítá 
Vás Nové Město nad Metují. Když mě vítají, 
tak se půjdu podívat, řekl si, jak tu lidé chodí 
do kostela. Vzal za kliku kostelních dveří a 
vstoupil. Ale bylo tu prázdno, jen jedna 
stařenka se v koutě tiše modlila. Půjdu 
někam mezi lidi, a odešel. Jak šel ulicí, 
uviděl na jednom domě nápis Hospoda a za 
oknem zahlédl kouř připomínající kadidlo. 
Dům se nazývá Hospoda, já jsem Hospodin, 
zde by mohli být dobří lidé. Vstoupil tedy. 
Uviděl několik stolů a u nich seděli lidé. Ale 
ten kouř nebyl z kadidla, někteří si 
zapalovali u úst takovou nepochopitelnou 
věc, a moc to zrovna nevonělo. Tu uviděl 
volné místo mezi několika chlapíky, popíjeli 
pivo a dívali se na televizi. Právě tam byl 
obraz sítě zavěšené na tyčích. To vypadá 
jako u mého služebníka Petra, když se vrátil 
z lovu ryb, řekl si Hospodin a usadil se na 
volném místě. Obraz v televizi se změnil: 
několik mužů, pestře oblečených kulatou věc 
nazývanou míč dopravilo do té sítě. Muži u 
stolu se rozzářili: „Gól, góóól, výborně 
Slávie“, vykřikli. Zato u vedlejšího stolu se 
zachmuřili: „Fúj, svině, černá svině“ volali. 
Svině jsem přeci lidem zapověděl, pomyslel 
si Hospodin, a oni ještě berou jejich jméno 
nadarmo, půjdu se radši podívat jinam! 

Slunce se začalo dotýkat vrcholků stromů, 
aby zanedlouho zmizelo za jejich korunami. 
Hospodin se vydal po lesní cestě, 
v zamyšlení minul ukazatel Pavlátova louka,  
Akademické týdny. Když došel na louku, už 
svítily hvězdy a na okraji louky problikávalo 
světlo táborového ohně. Hospodin se tam 
vydal. Okolo ohně skotačily děti a rodiče 
opékali  buřty. Hospodin si také jeden buřtík 

zakoupil a opekl. Když si pochutnal, přišli 
manželé Radovi a rozezněli struny kytar. 
Měsíční srpek pomalu plul tmavou noční 
oblohou a Hospodin se potichu odebral do 
svého Božího království spát. Z dáli ho 
doprovázel slábnoucí zpěv od táboráku 
z Pavlátovy louky. 

Ráno se Hospodin probudil ve své nebeské 
říši, vyčistil si zuby a vzal ze skříně 
dalekohled: musím se podívat, co ten milý 
lid na Pavlátově louce dělá. Zaostřil okulár 
směrem na východ Čech. Lidé byli 
shromážděni u stánku uprostřed louky a za 
zvuku varhan zpívali: 

Pane, Bože, k tobě milý, 
pozvedáme zrak i sluch, 
aby v této jitřní chvíli, 
žehnal nás Tvůj dobrý duch. 

To mi připomíná bájné časy praotce 
Mojžíše, řekl si Hospodin a spokojeně se 
usmíval pod vousy. 

Ladislav Marek, 
 Nové Město nad Metují,  

 
 
UKÁZKOVÝ TÁBOR 

na Zlaté řecena Zlaté řecena Zlaté řecena Zlaté řece    
Psal se rok 1970, bylo nám jasné, že je 
táborem posledním. Normalizace pokročila 
mimo jiné i k likvidaci dětských a 
mládežnických organizací vč. Junáka. Naše 
středisko se rozhodlo, že se skautováním 
rozloučíme „velkolepě“, prostě že „jim“ 
ukážeme.  

TáborTáborTáborTábor jsme uspořádali oproti dosavadním 
tradičním oddílovým táborům jako 
střediskový s pěti skautskými oddíly  a 
hostujícím oddílem, skautsky vedeným br. 
MUDr. Jiřím Filsakem, řečeným Kostroun 
nebo Duch, respiračně oslabených dětí, 
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většinou těžkých astmatiků. Oddíl asi 
dvaceti dětí byl veden s úspěšnou léčebnou 
metodikou, s velkým množstvím různých 
pohybových her známou i v zahraničí.  

Tábor čítal 155 mladších členů a vedení 
tábora složené z 27 činovníků. 

Jako tábořiště nám posloužila ohromná 
louka na břehu Sázavy na kterou se vešlo 
šest oddílových stanových táborů a rozsáhlé 
táborové vybavení. Tábořišti vévodil 
dvacetimetrový vodácký „křížový“ stožár 
postavený podle příručky br. Mirko 
Vosátky-Grizzlyho „Z denníku kapitána“ vč. 
ceremoniálu vyvěšování vlajek. Nechyběla 
ani brána s věží,  dobře vybavené přístaviště 
s několika moly, střelnice pro lukostřelbu. 
Tábořiště doplňoval kruh s devíti vzrostlými 
jasany připomínající jakési pohanské 
kultovní místo, ve kterém se konaly táborové 
rady, malé táborové ohně a další  obřady.   

Kuchyně  musela být, stejně jako tábořiště,  
mohutná.  Postavili jsme v ní kamna se 
17 pláty, 4 kotlíny a několik přípravných 
stolů. V  blízkosti kuchyně stála mycí linka 
na jídelní nádobí a příbory.  

Při tak vysokém počtu účastníků jsme se 
neobešli bez výjimečného táborového řádu.  
Do služby chodily celé družiny. Do kuchyně 
„bílá“, která měla na starosti pomoc při 
přípravě potravin, vaření, úklid přípravných 
stolů a drobného nádobí, do služby chodila 
s utěrkami. „Černá“ měla za povinnost 
přípravu dřeva, obsluhu kamen mytí těžkých 
hrnců, kotlů a kotlínů a likvidaci odpadu; 
jejím symbolem byla sekerka.  

Táborová služba trávila celý den v kroji, 
řídila táborový život, vyhlašovala budíček, 
nástupy na jídlo, večerku vztyčovala a 
snímala vlajku, zajišťovala službu na bráně, 
dovoz nákupů, a noční hlídky. Výhodou 

bylo, že při tak vysokém počtu účastníků 
nehlídaly družiny tak často.   

Program tábora Vlastní oddílové programy 
byly přímo nabyté. Vedle běžného skládání 
prvního a druhého stupně, odborek a 
několika Orlích per. Měly oddíly i své akce.  
Chlapecký oddíl absolvoval vlastní noční 
výsadek dvojic podél trati s prvky přežití, 
projití celodenní trasy s   mnoha zákazy. 
Účastníci nesměli  chodit podél tratě, 
procházet tunely, brodit řeku, ptát se na 
cestu, konzumovat směli pouze své zásoby 
(které si sami sestavili) a mnoho dalších 
zákazů. Na stanovené trase měli stanoveno 
několik úkolů jako panoramatický náčrtek, 
záznam trasy, orientační měření, složení 
veršíku, záznam pro kroniku ad.  

Příchod byl stanoven po sejmutí vlajky. Hra 
byla zakončena malým ohněm pravdy, při 
kterém měly dvojice postupně přiznat i 
překročení zákazů. I tato část byla úspěšně 
splněna.   

Blízkost řeky dovolila uskutečnit rozsáhlý 
vodácký program, vč. výcviku na raftech, a 
několik soutěží. Často jsme vyráželi, do 
překrásného lesa na Panské hůrce i do 
širšího okolí. Jako velmi úspěšné byla série 
návštěv oddílů v Ondřejovské hvězdárně.  

Táborové ohně  Při tak velkém počtu oddílů, 
nebylo snadné zajistit každému oddílu tři 
termíny pro oddílové ohně. Ještě obtížnější 
snad bylo zabránit snahám o návštěvy těchto 
ohňů ostatními účastníky.  

Návštěva tábora  Jedním vyvrcholením 
tábora bylo uspořádání zcela mimořádné 
netradiční návštěvy tábora Využilo to 
nečekaně na 200 otců,  maminek i 
sourozenců. Stanovena byla na třetí víkend. 
Její příprava vypukla o mnoho dříve. Za 
kuchyní byly objeveny tři konve se 
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skysaným mlékem, a tak do jídelníčku 
přibyla ještě tvarohová pěna. Dlouho do noci 
probíhalo pečení kuřat. 

Mít předem připravené jídlo bylo prozíravé, 
protože mnoho maminek se hrnulo  do 
kuchyně. Otcové se zase sháněli po sekerách 
a pilách, aby nám nadělali zásobu dřeva. Za 
obě snahy jsme poděkovali. Maminky se 
přemístily do  přístaviště, aby podle 
možnosti vyzkoušely rafty aneb aby alespoň 
fandily těm odvážnějším. Otcové se odebrali 
na Panskou hůrku a sehráli tam se svými 
potomky orientační hru s vysílačkami. 

Oběd byl kolosální, zatímco rodiče zaujali 
místa u oddílových stolů, tábořící to zvládli 
vsedě na trávníku.  Loučení bylo nekonečné, 
i když nás od konce tábora dělil poslední 
týden.  

Závěr  Čtyřtýdenní tábor byl nejen náročný, 
ale přinesl všem účastníkům určitě velké 
množství prožitků. Pravděpodobně nám 
tento „monstrtábor“ pomohl překonat 
všechny ty „pocity“ beznaděje v období 
zákazu skautování. Bezesporu pomohl 
našemu roverstvu podle oldskautského stylu, 
přenést činnost do ústraní na Ztracenku, 
postavit tam chatu a úspěšně se tak ztratit 
zrakům režimu a prodloužit si tak své 
skautování. 

 

OLDSKAUTSKÁ HLÍDKA 
Zalistujme zažloutlými listy ve svazovém 
časopise Skaut-Junák. Připomeňme si, co 
přinášela o oldskautech (do roku 1932) 
rubrika Oldskautská hlídka. V té době byla 
téměř jediným zdrojem oficiálních zpráv z 
Odboru O.S. a informací o činnosti klubů i 
bohaté činnosti meziklubové. Posuďme sami.  

 
Upozorňujeme pražské i venkovské kluby, 
že napříště písemných pozvání na schůze a 
podniky zasílati nebudeme. Oznámení tato 
budou vždy uveřejněna v Old Scouts stati  
28. října.   (122/1921) 

Bratři všech klubů O.S., kteří se chcete 
zúčastnit závodů při jarních slavnostech 
skautských, hlaste se u br. Buška, klubovna 
„Přátel Vatry“, Praha 1, Bílkova ul. 14.   
(122/1921) 

Z Odboru O.S. Bratři, kteří jste si doposud 
nevyzvedli Přihlašovacích archů, učiňte tak 
co nejdříve. Schůze sboru vůdců  konala se 
v klubovně „Přátel Vatry“ o 7. hodině 
večerní.   (122/1921) 

Povinného sjezdu klubů O.S., konaného 
dne 7. května (1921) pod Jarovem zúčastnilo  
se 13 pražských klubů s počtem 172 členů. 
Kluby pořádaly na tomto sjezdu celou řadu 
sportovních podniků. Výsledky sportovní: 
Běh mužů na 100 m: 1. Hiebel  (1.O.S.), 
2. Suchomel (10. O.S.). Skok daleký s 
rozběhem: 1. Šádek (6. O.S.),  
2. Bolehovský (16. O.S.), 3. Kříž (1. O.S.). 
Fotbalový zápas skončil výsledkem 12:2 pro 
mužstvo Přátel Vatry.   (123/1921) 
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Na sbírku hladovícímu Rusku bylo 
úhrnem vybráno 338,- Kč, kterýžto obnos 
odevzdán byl Svazu skautů R.Č.S. ke 
společné akci. Od klubů bylo získáno: 
1. O.S. Kč 100,- 7.  O.S., Kč 100,-   5. O.S. 
63,-.   (12/1922) 

Veškeré kluby O.S., které dosud nezaplatily 
povinný roční příspěvek odboru O.S. 
v obnosu Kč 25,-, se tímto důrazně vyzývají 
k plnění své povinnosti. Zašlete jej co 
nejdříve na adresu br. jednatele L. Karla, 
Praha VII, Belcrediho tř. 51.    (12/1922) 

Skautské pohlednice v barevném 
provedení vyšly nákladem 1. klubu O.S. 
Série 6 kusů těchto pohlednic je za nepatrný 
obnos 3 Kč 50 hal., jelikož část zisku 
připadá pokladně Odboru, na  úhradu výlohy 
s národními slavnostmi. Objednávky 
adresujte na: klub Přátelé Vatry nebo do 
prodejny Svazu.   (12/1922) 

Z Hlavního stanu   Swastika náčelnictva 
Svazu  byla udělena jednomu z nejstarších 
pracovníků odboru Old skautů br. Láďovi  
Karlovi  za vytrvalou práci na prospěch 
skautingu starších.   (84/1922) 

Změnou řádu Odboru O.S., ze dne 23. 11. 
1924 rozděluje se agenda klubů (mimo věci 
administrativního rázu, které buďtež 
zasílány přímo na Odbor O.S.)  na 3 oblasti: 
1. Čechy, zemský zpravodaj L. Karel. 
2. Morava a Slezsko, zemský zpravodaj J. 
Poste, ředitel obchodní školy, Přerov.  
3. Slovensko a Podkarpatská Rus, Dr. 
J. Kubík, 1. ústavní lékař  v Dolním 
Smokovci.    (126/1924) 

První schůze výkonného výboru po Valné 
hromadě konána 17. března za plné účasti 
přísedících. Schůzi vedl bratr kapitán 
L. Karel. Projednáno několik důležitých 

otázek administrativních a organizačních. 
Zapisovatelem zvolen bratr Havelka. 
Zavedena v časopise  Skaut - Junák stálá 
rubrika Hlídka Old skautů.    (126/1924) 

Naše rovy. Dne 12. března 1924 doprovodili 
bratři 1. klubu O.S. milého bratra Josefa 
Fantu na jeho poslední cestě. Vstoupil do 
klubu 18. 8. 1921 a záhy si osvojil všechny 
vědomosti o skautingu a plně vykonával své 
povinnosti vůči klubu, též i práce svěřené 
mu výkonným výborem O.S. rád plnil.   
(L.K.:126/1924) 

Kdo vede nyní hnutí Old skautů ?   Na 
valné hromadě odboru O.S. dne 21. února 
1924 byli vedením pověřeni následující bří: 
zpravodaj O.S. pro náčelnictvo br. Dr. 
J. Šimánek, zástupce zpravodaje pro 
náčelnictvo, co zemský zpravodaj pro Čechy 
br. L. Karel, zemský zpravodaj pro Moravu a 
Slezsko br. Psota, a zemský zpravodaj pro 
Slovensko a Podkarpatskou Rus br. Dr. 
Kubík. Zástupce O.S. do Ústřední rady br. 
A. Ledvina (1.OS), tajemník odboru O.S. 
Eman Kalivoda (16. OS)  a pokladník 
odboru br. Václav Bureš. Revizoři účtů bří: 
Zeman, Havelka. Přísedící výkonného 
výboru bří: Bušek (1. OS), Stehlík, Šimek, 
Vejvoda, Zamrazil. Náhradníci bří: 
Frankenberger, Rozhoň, Havelka, Šetina, 
Klausner.. Volba tato potvrzena 
náčelnictvem ze dne 4. března 1924. 
(126/1924) 
Lehkoatletických závodů pražských  
konaných v neděli dne 19. září na Mrázovce  
zúčastnily se kluby 1., 5., 6., 7., 19., 21. 
Soutěž o  putovní  cenu „Přátel Vatry“ 
vyhrál 5. klub OS se 34 body, dále se 
umístily 17. OS se 13 body, 1. OS se 
12 body a 7. OS  se 1 body. Jednotlivě se 
umístili:  Oštěp: 2. Hiebl 1. OS. 1500 m : 
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2. Hasczyn 1. OS, 3. Dlouhý 1. OS. Štafeta 
4x100 m 3 místo 1. OS.   (21/1925) 

Změny ve sborech: Technický sbor ve své 
prvé schůzi nového období rozdělil oddíly 
do 7 sborů. Do III. sboru byly zařazeny 
oddíly: 1.,  15.,  17.,  30.,  39.,  49.  Do VII. 
sboru byly zařazeny  oddíly : 22.,  24.,  25., 
28.  a 35.  Sborovým vůdcem  III. sbru se 
stal V. Purghart, Praha II. Tyršova 7,  
VIII. sboru byl jmenován br. E. Kellner, 
Praha VIII,. Okr. zpravodajem III. se stal St. 
Průšek, Praha II., Sokolská 66 a VII. se stal 
L. Rački, Pha, Poděbradova 412.   (28/1925) 

Označení na kroji:  Na skautském kroji 
nenoste ničeho, co není úředně schváleno. 
Jde tu hlavně o různé stužky a odznaky.  

Správa Skautského domova  Technický 
sbor pověřil správou Skautského domova br. 
taj. E. Laštovičku. Oddíly užívající místností 
ke schůzkám neb jiným podnikům, nechť se 
s ním o bližším dohodnou. Br. E. Laštovička 
je podepsán jako  okresní zpravodaj na 
1. registraci 25. oddílu v roce 1925. 
(28/1925) 

1. klub Old skautů zřídil si na svém 
tábořišti letošního roku přijímací radio 
stanici. Tábořiště nebylo zrovna příznivé ani 
pro postavení antény ani pro dobré 
uzemnění, neboť nalézalo se na lesním 
svahu ze tří stran obklíčeném stromy. Zprvu 
anténu zhotovili jsme jednodrátovou, tvaru 
V 90%, ne vyšší než 3 metry, v celkové 
délce 20 m. Uzemnění drátem 1 mm2 v délce 
rovněž 20 m do země  mělce zapuštěným.  

Příjem Prahy byl velice špatný následkem 
malé antény i špatného uzemnění. 
Následující sobotu napjata anténa 
dvoudrátová. Tentokráte příjem byl úplně 
dobrý. Praha šla silně na 4 páry sluchátek. 

Cizina, zejména  Vídeň a několik stanic 
německých, zcela uspokojivě. I za dne šla 
Praha velice pěkně. Stanička byla v chodu i 
při sjezdu OS na Svárově. Vystřídalo se 
mnoho členů klubů OS při poslechu i 
přítomný zpravodaj náčelnictva br. 
Dr. Šimánek.  (47/1925) 

25. oddíl pražský  věnoval 100 Kč ve 
prospěch Skautského domova v Praze k 
uctění památky zemřelého člena oddílu br. 
Ant. Tyrny.    (136/1926) 

Skautské pozdravy zasílají:   z cest po 
naší vlasti: Dvůr Králové, Láďa Karel  
1. OS.   (31/1927) 

Desáté výročí nejstaršího klubu Old skautů  
„Vatra“  bylo příležitostí, aby členové jeho 
ukázali skautské veřejnosti svoji pěknou 
činnost.  V klubovně uspořádali zajímavou 
výstavku, jíž vévodil velký oltář se symboly 
Old skautingu. Velký zájem návštěvníků 
vzbudily zejména malby a karikatury členů 
klubu, v nichž se obráží pestrý a přátelský 
život, stejně jako v psaných, a se vkusem 
vypravených časopisech jednotlivých družin. 
Práce klubu, z něhož Svaz získal několik 
pracovníků ve svém ústředí, ukazuje, jak je 
možno v duchu skautském pracovati i 
dospělým.   (38/1928) 

Deset let prvého klubu old skautů  Ke 
konci minulého roku (1928) vzpomínal 
1. klub OS  Přátelé Vatry desátého výročí 
svého založení. Je to nejstarší klub Old 
skautů v republice a vznikl ze 14. oddílu 
spolku Junák - Český skaut, který po celou 
válku dobře pracoval na výchově mládeže v 
přírodě. Těsně před koncem války pronajal 
si, dnes tak známou klubovnu, v Praze I, 
Bílkova ulice 14, která se stala střediskem 
jeho činnosti v revoluční době.  
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Oddíl plně účastnil se pomocných služeb 
Národnímu Výboru po dva měsíce.  V  lednu  
1919 přetvořil se oddíl pode jménem Přátelé 
Vatry na oddíl starších skautů. Jeho členové 
přemýšleli o zřízení organizace, která by 
skautské myšlence zachovala i členstvo 
dospívající. Po vytvoření Svazu skautů 
vypracovali s místonáčelníkem Janem 
Novákem řád pro Old skauty a v únoru 1921 
byla tato větev Svazu uvedena v život. Dnes 
v předsednictvu odboru Old skautů zasedá 
7 členů tohoto klubu.   72/1929) 

Oldskautské lyžařské závody konaly se 
v neděli na Krausových Boudách v 
Krkonoších za účasti 41 závodníků, z nichž 
téměř všichni závod dokončili. Závod 
pořádaný Sdružením Oldskautů lyžařů konal 
se již v rámci letošních Táborů slovanských 
skautů (Slovanské jamboree), které tímto 
podnikem byly velmi zdařile neoficiálně 
zahájeny.   (80/1930) 

Old skauti na I. Slovanském Jamboree 
v Praze  Jako jiné skautské složky, tak i 
odbor OS připravuje důstojnou oslavu 
jubilea skautingu u nás. Odboru vyhrazeno 
jest zvláštní tábořiště, na němž vybuduje 
1. OS klub Praha vzorný ukázkový tábor, 
jehož specialitou bude srub. V tomto táboře 
soustředí se život nejen pražských, nýbrž i 
venkovských bratří, kteří svými 
vystoupeními přednesou veřejnosti činnost i 
zábavu této věkově nejstarší skupiny Svazu. 
Členové mimopražských klubů zúčastní se 
tábora se svou župou. (107/1930)  

1. klub OS Přátelé Vatry, který založen byl 
v dnech převratových, konal 8. ledna t.r. 
bilanci své činnosti v roce 1930. Klub čítá 
24 činných členů, 15 přispívajících a 
3 čestné. Konal 3 přednášky, 1 taneční vínek 
a lyžařské matiné. Podniky tyto vyzněly, jak 

po stránce morální, tak i finanční s dobrým 
úspěchem. Mimo to klub uspořádal klubové 
lyžařské závody, 2 wolejbalové turnaje; 
účastnil se lehkoatletických závodů OS a 
různých tělovýchovných podniků. Členstvo 
vlastní 8 chat na levém břehu Vltavy (nad 
Štěchovicemi), jež se dělí na dvě osady: 
Hiawatha  a Nová Vatra. V létě jest čilý 
život v osadách, kde členstvo tráví i své 
dovolené.  Již po dobu 11 roků vydržuje 
klub svým nákladem vlastní knihovnu, jejíž 
nájem pohltí ročně největší část členských 
příspěvků. Klubová činnost jest bohatá. 
V zimních měsících pořádají se různé kursy, 
debatní večírky atd. Knihovna, kde 
zastoupena jest skautská a tělovýchovná 
literatura, jakož i zábavná četba, čítá na 500 
svazků a jest členy hojně vyhledávána. Pro 
Slovanské Jamboree v roce 1931 nabídl se 
klub Výkonného výboru OS, že bude tento 
representovati na sjezdu. Jen pokladník br. 
Ledvina smutně věší hlavu, že bude to stát 
mnoho peněz.    (L.K.  112/1930) 

První klub Old skautů otevírá dne 28. 
října na Libeňském ostrově svoji klubovnu, 
srub, který mohli účastníci Jamboree 
obdivovati na Táborech slovanských skautů 
vedle vyhlídkové věže.   (35/1931)  

1. klub Old skautů Přátelé Vatry pořádal 
8. dubna přátelský večírek spojený 
s rozdílením cen a promítnutím filmů ze 
závodů. Večírku přítomen byl m. j. Ing. Vl. 
Novák kapitán českosl. lyžařského mužstva 
v Lake Placid.   (141/1931)  

Skautské swastiky.  Vzhledem na zákaz 
nošení odznaku t. zv. hákového kříže, a to ve 
všech tvarech, usneslo se Náčelnictvo Svazu 
skautů po dohodě s ministerstvem vnitra 
oznámit svému členstvu, aby odznak 
swastiku  nenosilo a uložilo jej na památku 
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své dobré práce.  (Pozn.: nositelem swastiky 
byl Láďa Karel.)   (159/1931)  

6. klub OS Domovina slavnostně otevřel 
svou novou klubovnu a hřiště na Libeňském 
ostrově. Sehrán byl woleyballový turnaj, 
v němž  zvítězilo I. družstvo 6. OS, druhé 
bylo II. družstvo 6. OS a jako třetí se 
umístilo družstvo 1. OS přátelé Vatry. Mimo 
soutěž se zúčastnil i 7. OS klub Varjag, 
24. OS klub Yena. Vítězům byly předány 
ceny ostatním účastníkům upomínkové 
plakety. (15/1932) 

1. klub old skautů Přátelé Vatry  podnikl 
letošního roku zájezd na Podkarpatskou Rus. 
Krásné přírodní zjevy, jimiž tato část 
republiky oplývá, jsou jedinou věcí, kterou 
zde naleznete, neboť ta největší chudina 
československých občanů nemá, ani co by 
na sebe oblékla. 1. klub  OS vzal na sebe 
těžký úkol pomoci našim bratřím a apeluje 
na všechny skauty, aby podpořili jejich cíl a 
zaslali, co doma již odkládají ze šatstva, na 
adresu Svazu.  (47/1932)  

Volejbalové mistrovství čs. oldskautů o 
pohár Českého slova konalo se v neděli 9. 
října na hřišti 6. OS klubu Domovina  pod 
protektorátem výkonného výboru OS. O třetí 
ročník této soutěže byl velký zájem. 
Zúčastnilo se jej 8 družstev. Jako prvý se 
umístil 7. OS Varjag, druhý byl domácí klub 
6. OS Domovina, na třetím místě skončil 
8. klub Hiawatha, čtvrtý byl 27. klub Bardi a 
páté místo obsadil 1. OS Přátelé Vatry.  
(47/1932)  
Atletické závody čs. oldskautů   
pořádané v neděli 6. listopadu na hřišti SK 
Smíchova o putovní cenu 1. klubu OS 
Přátelé Vatry.  Putovní cenu získal 24. klub 
Yena, druhé místo obsadil 7. klub Varjag, na 

třetím místě skončil 6. klub Domovina. 
(67/1932) 

1. klub oldskautů Přátelé Vatry v Praze 
oznamuje, že uspořádá v druhé polovici 
prosince t.r. kurs o první pomoci při úrazech 
vzniklých při provozování zimních a jiných 
sportů. Kurs bude se konati v posluchárně 
první chirurgické kliniky  university Karlovy 
v Praze. Přednášeti budou lékaři kliniky 
prof. Jiráska. Na tento kurs zveme srdečně 
všechny oddíly dívčí i chlapecké, kluby 
oldskautské a tábornické, jakož i jiné hosty.  
(67/1932) 

Jubileum prvních oldskautů. 1. klub Old 
skautů Přátelé Vatry oslavoval ve dnech 
11. a 12. listopadu ve své klubovně Vatra na 
Libeňském ostrově, za účasti mnoha hostí 
15 let trvání svého klubu.  (79/1933) 

Byl ponechán původní pravopis, některé 
rozsáhlejší články byly zkráceny. 

 
 

Různé 
O KMENOVÝCH NOVINÁCH  

nnnnepřehlédněte !epřehlédněte !epřehlédněte !epřehlédněte !    
Za základní, nejdůležitější a především 
nosnou rubriku Kn jsem vždy považoval 
rubriku. „Z klubů“, která vykresluje život 
klubů, a tím přináší např. inspiraci i pro 
ostatní kluby.     
V současné době stoupá počet 
vzpomínkových příspěvků, ve kterých 
namísto oznámení úmrtí jsou zasílány roz-
sáhlé životopisné texty, přesahující kapacitní 
možnosti Kmenových novin. Takovéto 
příspěvky jsou zavěšovány na W-str. KD. 

Velice rád bych obohatil Kmenové noviny 
po grafické stránce. Velmi by k tomu přispě-
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lo poskytování užívaných znaků klubů, 
středisek, případně regionálních akcí. 
Pokuste se tyto znaky připojovat k zasí-
laným příspěvkům. Podobně by Kn prospělo 
občasné zasílání vašich klubových časopisů. 
 
 

SKAUTING A FILATELIE 
nnnněkolik slov autoraěkolik slov autoraěkolik slov autoraěkolik slov autora    

Z publikace o skautské filatelii u nás. Tušíte, 
která známka se skautskou tematikou byla na 
světě první? Tušíte správně, byla to skautská 
doruční známka pro kurýrní službu Junáka. 
O její vydání se zasloužil starosta Junáka br. 
Josef Rössler-Ořovský, který inicioval službu 
skautů pro Národní výbor,  první státoprávní 
orgán rodícíˇse Československé republiky.  

 
Během své sběratelské filatelistické činnosti 
jsem měl v rukách různé náznaky jakýchsi 
katalogizací našich skautských 
příležitostných poštovních razítek, ale nikdy 
jsem neměl možnost se seznámit s celkovou 
skautskou filatelií na našem území. V šoku 
jsem byl po prohlídce tematického 
známkového katalogu SKAUTING, 
španělského vydavatele DOMFIL (2000), 
kde ve stati o Československu jsou uváděny 
známky i z let 1952 – 1989, kdy u nás 
existovala pouze komunistická Pionýrská 
organizace Československého svazu 
mládeže (Socialistického svazu mládeže). V 
té době byl u nás skauting naprosto umlčen, 
a tak je podivuhodné, jaké o nás měli v 
cizině mylné představy a informace. Proto 
jsem se rozhodl tuto velkou mezeru, a 
především mnohé omyly ze zahraničí o 
našich skautských filatelistických 

materiálech, uvést na pravou míru a vytvořit 
katalog, ve kterém by byla komplexně 
zpracovaná skautská filatelie u nás. V 
katalogu jsou tak uvedeny všechny 
filatelistické materiály, které na sobě nesou 
skautské atributy, a to bud' textovou nebo 
obrazovou formou. 

Existují u nás i jiné organizace jako SOKOL, 
OREL, YMCA, YWCA, židovská MAKABI 
hacair a jiné, které měly ve svém programu i 
skautskou výchovu a náplň. Avšak na 
případných filatelistických materiálech 
(především na poštovních razítkách) 
skautskou symboliku uvedenu nemají, a 
proto v tomto katalogu popsány být 
nemohly. 

Katalog je rozdělen na III. části - 
Československa, Česka a Slovenska. Na 
počátku první části se věnuji naší 
nejslavnější Poště českých skautů z roku 
1918, ale pozor, uvádím pouhá stručná 
historická fakta bez hlubších analýz. Toto, 
pro nás vskutku historicky nejvýznamnější 
období, by si totiž zasloužilo samostatnou 
monografii a na tu nejsem dostatečně 
fundován. Jsou však mezi námi sběratelé, 
kteří se tímto obdobím zabývají podrobněji, 
a tak je vyzývám, aby moc dlouho neváhali a 
celou tuto epochu co nejpodrobněji 
zpracovali. On totiž čas neúprosně plyne a 
oněch dokladů se u nás již moc nenalézá 
(jsou v převážné většině v zahraničí), a tak 
by příští generace skautských sběratelů již 
nemusela z tohoto období objevit vůbec nic. 

V katalogu také upozorňuji na nepravdivé 
informace, které se objevují především v 
německých skautských katalozích, do 
kterých byly dodávány bohužel od nás a 
uvádím je zde na pravou míru také i některé 
celiny s privátními přítisky.  
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Za opravdu bratrské pomoci několika 
skautských sběratelských kolegů jsem v 
katalogu shromáždil skutečně vše, a to i 
filatelistické materiály, o jejich existenci se 
doposud nic moc nevědělo. Sám jsem se také 
podílel na mnoha filatelistických 
materiálech, které vycházely v poslední 
době. Především to bylo zajištění vydání 
první skautské příležitostné dopisnice a také 
tzv. propagační vložky do razítkovacích 
strojků typu Postalia, které jsem připravoval 
k různým skautským akcím. Naposledy jsem 
inicioval nejnovější poštovní techniku - 
APOST nálepku. Za těch několik posledních 
let to je vskutku požehnaný počet přírůstků 
do našich skautských filatelistických sbírek. 
Až jsem byl někdy upozorňován, abych to 
nepřeháněl, že z takového množství vzniká 
nežádoucí inflace skautských filatelistických 
materiálů. Já však nesdílím tento názor a 
mám za to, že si naše skautské hnutí po 
tolika letech několikanásobného dlouhodo-
bého nuceného umlčování zaslouží, aby bylo 
veřejně propagováno a myslím si, že právě 
poštovní razítka jsou tou nejlepší formou. A 
také touto skautskou činností plním s čistým 
svědomím to naše SLOUŽÍM! 

P.S. Toto skautské pravidlo bych chtěl 
naplňovat i v budoucnu, a tak budu rád i 
nadále zpracovávat nově vycházející 
skautské filatelistické materiály a vydávat je 
v nepravidelných dodatcích. 

Ivan Vápenka 
 
 
SKAUTSKÉ OSUDY 

Vzpomínka na bratra DonaVzpomínka na bratra DonaVzpomínka na bratra DonaVzpomínka na bratra Dona    
 
Začátek letošního jara je pro votické 
skautské středisko „Úsvit“ poznamenán 
smutnou událostí. Na poslední 

a nekonečnou skautskou stezku odešel 
čestný člen a moudrý rádce, bratr MUDr. 
PhMr. Zdeněk Žahourek, skautskou 
přezdívkou Don. Bratr Don se narodil 
6.7.1929. Skautovat začal ihned po ukončení 
2. světové války v r. 1945 v Plané nad 
Lužnicí. Během krátké doby se z něho stal 
rádce oddílu, později mu byl svěřen oddíl již 
jako skautskému vůdci. 

Na podzim r. 1945 absolvoval rádcovský 
kurs, v lednu 1946 čekatelskou zkoušku a 
v červenci téhož roku Jihočeskou lesní 
školu. S ohledem na velmi dobré výsledky, 
kterých v JLŠ, konané v Černické oboře u 
Bechyně, dosáhl, byla mu nabídnuta instruk-
torská práce. Tu ještě v srpnu 1946 na rád-
covském lesním kursu předvedl k plné 
spokojenosti instruktorů i frekventantů. 
K této době se také váže vznik jeho skautské 
přezdívky. Při jednom táboráku se Zdeněk 
zeptal br. Fořta – Fíka, jak se jeho jméno 
řekne v latině. On odvětil, že Sidonius. A 
potom Zdeňkovi řekl: „Tak jsi Don“ a on na 
to: „Tak sem Don“. A to mu již zůstalo. 

V roce 1947 se br. Don zúčastnil jako člen 
reprezentativní československé skautské 
výpravy mezinárodního skautského 
Jamboree míru v Moissonu u Paříže ve 
Francii. Byl to pro něj velký emocionální 
zážitek, o kterém dovedl později velmi 
krásně vyprávět. K činnosti ve skautské 
organizaci se vrátil v období českosloven-
ského jara 1968 – 1970, kdy se stal 
instruktorem lesních škol a zároveň složil 
vůdcovskou zkoušku. 

V roce 1989 se znovu přihlásil k obnovené 
práci v Junáku, tentokrát v benešovském 
skautském středisku. Zde absolvoval letní 
tábory, prováděl zdravotnické instruktáže na 
nejrůznějších skautských kursech a seminá-
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řích na ústředí Junáka pomáhal jako člen 
Zdravotní rady a Odboru LŚ. 

V posledních letech svého života mimo 
spolupráci s votickým skautským střediskem 
dojížděl jako řádný člen Svojsíkova oddílu 
na akce Jihočeské družiny tohoto 
mimořádného čestného skautského 
seskupení. Spolupráce s votickými skauty 
byla bohužel poznamenána již počátkem 
roce 1990 odmítnutím nabídnutých služeb 
br. Dona při obnově votického skautského 
střediska. Jednalo se o soukromou, nikdy 
řádně nevysvětlenou, averzi tehdejšího 
vůdce střediska br. MUDr. Jiřího Čermáka – 
Jira vůči osobě br. Dona. Pravděpodobně 
v tom byla profesionální i etická rivalita, 
která zapříčila takto vyostřený střet v úvodu 
obnovy skautingu ve Voticích a také 
ovlivnila odchod br. Dona do benešovského 
skautského střediska. K votickému skautingu 
se br. Don vrátil až po věčném odchodu br. 
Jira v r. 1999. Na působení br. Dona ve 
votickém skautském středisku nyní 
vzpomíná br. Ing. Milan Hejl – Rodrigo, 
bývalý předseda 212. klubu OS a současný 
čestný člen votické střediskové rady. Pro 
mne, jako skauta, který vstupoval do 
Československého Junáka 23.5.1945, 
v poválečné euforii vítězství nad fašismem a 
nacismem, byla spolupráce s Donem 
naladěním na stejnou strunu mých představ o 
současné i budoucí cestě skautingu ve 
Voticích i v celé republice. Shodovali jsme 
se i v názoru na hodnocení skautské 
minulosti od našeho vstupu do Junáka až po 
dnešní dny. Sám jsem totiž vstupoval do 
slavné Jaromírovy, později Carovy vodní 
Třináctky v Praze. Mnozí z jejích členů byli 
totiž ve skautu již před válkou a byli 
účastníky protinacistického odboje. Junácký 
„ esprit du corps“, vykovaný ve vodácké „ 
„T řináctce“ byl ještě živou skutečností. 

Později z nás chlapců starších 16 let byla 
vytvořena nová „Jedenáctka“, instruktorský 
oddíl roverů, vedený dvěma skvělými 
skauty, Dr. Páskem, alias Tarasem a Dr. 
Faltusem, alias Širchánem. Nadšení, které 
jsme si přinesli z původní „Třináctky“ a 
kvalita našich vůdců, umožňovalo ukončit 
legální činnost naší „Jedenáctky“ OVRS jen 
„ na oko „ pro KSČ v dubnu 1949. Potají, 
pod různými záminkami, jsme udrželi naše 
setkávání ve skautském duchu i nadále. Můj 
osobní i písemný styk s kapitánem br. 
Širchánem trval až do jeho smrti v r. 2002. 
Tehdy jsem se cítil již definitivně vyvázán 
z kolektivu bývalého 11. OVRS a obrátil se 
na vůdce skautského střediska ve Voticích, 
br. Linharta – Čerta, zda bych jim mohl 
nějak pomoci v střediskové práci. 
Br. Čert mne vřele přivítal a nabídl mi práci 
v 212. klubu OS, který jsem později začal 
vést. Rozhlížel jsem se po dalších skautech 
starších ročníků a šťastně jsem zachytil 
stopu br. Dona. Podařilo se mi ho přemluvit 
k účasti na práci v OS klubu a později i na 
přijetí jmenovaného stálým hostem a 
čestným členem střediskové rady  Junáka ve 
Voticích. Br. Don byl studnicí historie 
skautingu a ovládal teorii i praxi skautování 
dokonale a nenásilně. 
Jeho improvizované kimovky v klubovně 
byly naprosto neopakovatelné a vždy byla za 
jejich zábavností  „schována“ výuková 
tendence na základě skautského zákona a 
slibu. Jeho přítomnost na střediskových 
radách byla zárukou, že zdánlivě 
nesmiřitelné názory a postoje vyústily 
nakonec v moudrý, myšlenkově i věcně 
prospěšný kompromis. Jeho věta, kterou 
vždy zahajoval svůj příspěvek do debat 
střediskové rady, zněla: „Poslyšte, já Vám 
nechci nic radit, ale co kdybychom to zkusili 
takhle“. A nekonečná debata dostala náhle 
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cíl a smysl. Škoda jen, že díky jeho vrozené i 
naučené skromnosti jsme na ni museli 
většinou déle čekat. Br. Don naplňoval zcela 
nenásilně a věrně příkaz skautského zákona: 
Skaut je bratrem každého skauta a přítelem 
všech lidí dobré vůle. ˇÚčinně pomáhal mně 
i br. Čertovi s aktualizací a výzdobou 
střediskové vývěsky ve Voticích. Nezištně 
poskytoval fotodokumentaci ze skautské 
činnosti střediska. Záběry ze svého 
digitálního fotoaparátu upravoval a zvětšoval 
dle potřeby na svém osobním PC. 

Sdílíme s jeho nejbližšími bolest i ztrátu 
blízkého člověka. Vždy na něho budeme 
vzpomínat při textu skautské večerky: Zapad 
den, slunka svit, vymizel z údolí, z temen 
hor, odpočiň, každý kdos, Boží tvor ! 
Věříme, že br. Don odpočívá v blízkosti 
Nejvyšší Pravdy a Lásky, poté, co zde 
zanechal nepomíjitelnou stopu lidskou i 
skautskou. 

Ing. Milan Hejl – Rodrigo    
Pavel Linhart - Čert 

 
KANTOR, NOVINÁ Ř A SKAUT  
S bratrem Emanem Pechanem, skautskou 
přezdívkou Chanem, jsem se poprvé setkal  
na jaře roku 1968, kdy se obnovoval ve 
Voticích a Vrchotových Janovicích Junák. 
Tehdy jsme společně s Honzou Kašparem 
starším - Zorem a MUDr. Jiřím Čermákem – 
Jirem oslovili bývalé skauty  a skautky a 
ostatní zájemce o skauting a nabídli jim 
práci v této zájmové organizaci. Chan byl 
pro  založení skautského střediska velmi 
zapálený, organizoval ustavující schůzky a 
pomáhal, kde bylo potřeba. 
Zasloužil se o ustavení oddílu starších 
junáků, jak se v té době říkalo oldskautům, 
později však pro pracovní zaneprázdnění 
aktivní činnost opustil.  

Když se Junák přihlásil k činnosti na konci 
roku 1989, Chan byl znovu jeden z prvních, 
kteří zvedli skautský prapor a zakládali 
středisko Junáka ve Voticích. I když 
překročil sedmdesátku a zdraví mu již tak 
úplně nesloužilo, nelitoval času a sil pro 
dobrou věc. Zařadil se mezi oldskauty a 
nabídl své znalosti a zkušenosti 
v činovnických funkcích předsedy a člena 
revizní komise jak ve středisku, tak i 
v okresní radě Junáka. 
Chan byl skutečně velmi pozorným rádcem 
celého kolektivu střediskové rady a ostatních 
činovníků střediska. Přispíval svými náměty 
a připomínkami do všech projednávaných 
bodů na schůzkách střediskové rady, kterých 
se pečlivě účastnil. Naslouchali mu všichni 
bez rozdílu věku, a i když třeba ne ve všem 
s ním každý souhlasil, uznání patřilo jeho 
věcnosti a zásadovosti.  Chan byl také 
přísným revizorem a za svoji práci v revizní 
komisi si zaslouží absolutorium. 
Aktivní činnost s ohledem na svůj věk a 
zdravotní obtíže ukončil počátkem tohoto 
století. Odvedl kus dobré skautské práce, za 
což mu středisko i ústředí Junáka 
poděkovalo mimo jiné i vysokým skautským 
vyznamenáním. 

Chanův skautský životopis se začal psát na 
podzim r. 1935, kdy se přihlásil jako student 
benešovského gymnázia do skautského 
oddílu v Benešově. Stal se tehdy ve svých 15 
letech členem roverské družiny ve II. 
chlapeckém oddíle, který vedl profesor 
Stanislav Obdržálek. 

Po složené nováčkovské zkoušce a 
skautském slibu se zúčastnil svého prvního 
letního tábora v červenci 1936 na Želivce u 
Borovna. Benešovští skauti zde tábořili t ři 
týdny a pro Chana to bylo nezapomenutelné 
zasvěcení do tajů zálesáctví a tábornictví. 
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Zde již také získal jako jediný velmi 
ceněnou zkoušku Tři orlí pera. V příštím 
roce si tábor zopakoval na stejném místě již 
jako „mazák“. Po tomto táboře s ohledem na 
své úspěšné angažmá v minulých dvou 
letech byl  jmenován zástupcem vedoucího 
oddílu. 

Na podzim r. 1937 bratr Pechan dal 
dohromady z votických zájemců o skauting 
samostatnou družinu, která již vyvíjela 
činnost přímo ve Voticích. Sám ji vedl a 
schůzky se konaly v Hasičském domě na 
tržišti. Jejich činnost však netrvala dlouho, 
mnichovské a další události posunuly zájem 
o skautování na později. 

Br. Eman Pechan – Chan byl také u toho, 
když se 18.5.1945 zakládalo skautské 
středisko ve Voticích. Členská základna 
rychle narůstala, zájem o skauting byl tehdy 
obrovský. Již v letě 1945 mělo středisko 2 
chlapecké a 2 dívčí oddíly včetně smečky 
vlčat a roje světlušek a oddíl oldskautů. 
K činnosti se přihlásili skauti v Ratměřicích, 
Drachkově a Sedlci–Prčici. Ti všichni byli 
organizačně zařazeni pod votické středisko. 
Činnost střediska a všech oddílů byla velmi 
činorodá a pestrá. Středisko vedl bratr 
Standa Vejvara. 

V roce 1946 se mění organizační struktura 
střediska, br. Vejvara se stává okrskovým 
velitelem a na jeho místo vedoucího 
střediska nastupuje br. Chan.  Skautky 
pořádají svůj první týdenní tábor 
v Měsíčním údolí u Vlašimi a všechny 
oddíly se po celý rok tuží v různých 
zajímavých aktivitách a také práci pro 
město. 

V roce 1947 se bratr Pechan oženil  
(8.6.1947). Nebyla to lecjaká svatba, ale 
skutečná skautská, včetně krojovaných 
družiček a čestného špalíru. Po tomto 

slavnostním okamžiku již následovala 
obvyklá práce na přípravě skautského tábora, 
který se v tom roce konal v Sedlečku. 
Zúčastnili se ho skautky i skauti. V roce 
1948 se br. Chan stává zástupcem 
okrskového velitele, vedoucím střediska br. 
Jan Kašpar – Zoro.  

Letní tábor, poslední před likvidací Junáka, 
se konal na Staré řece u ostrova  Na Sejc. A 
po tomto táboře již začala pro skauty doba 
„temna“,  která trvala až do pražského jara 
1968. 

Tolik ke skautské životní stezce br. Emana 
Pechana – Chana. Se třemi přestávkami 
trvala více jak 70 let. Hezky dlouhý kus 
života. Byli jsme z části při tom a na bratra 
Chana si uchováváme hezké vzpomínky. 
Proč? Protože letos v dubnu nás navždy 
opustil. Ale vzpomínky tu s námi budou dál. 

Pavel Linhart – Čert 
vůdce střediska  „Úsvit“ Votice 

 
ŽÁDOST O SPOLUPRÁCI 
Br. Miltner-Jestřáb se na Kmenové noviny 
obrátil se žádostí o pomoc při zpracování 
katalogu souvisejícího se „skautskou 
pamětí“. Bylo by záslužné tuto  snahu 
podpořit.  
 
Nazdar skauti a přátelé skautingu, 
promiňte, že Vás obtěžuji a že se na Vás 
takto obracím. Jako bývalý náčelník českých 
a slovenských skautů v exilu, dávám 
dohromady katalog pro naše děti, vlastně již 
pro naše vnuky, abych jim ukázal  že 
skautům vždy záleželo na jejich vlasti a že se 
nezpronevěřili svému slibu. 
V katalogu mám podchyceno již na 24OO 
jmen se stručnými skautskými a civilními 
životopisy. Nemohu napsat vše, to by byla o 
každém kniha. 
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Katalog jsem rozdělil na několik části. Jedná 
se o skauty i bývalé kteří byli vvyyzznnaammeennáánnii   ii   
nneesskkaauuttsskkýýmmii   oorrggaanniizzaacceemmii, anebo i o ty, 
kteří žádné řády a vyznamenání neobdrželi, 
ale vynikli ve svém oboru nad normál. 
(III. odboj  čeká na vyznamenání nebo  
uznání do dnešních dnů.) 
Rubriky jsem rozdělil takto: 
��  LLeeggiioonnáářřii   vv  II ..  ssvvěěttoovvéé  vváállccee..  
��  ČČeecchhoosslloovvááccii   vv  cciizzíícchh  aarrmmááddáácchh..  
��  II II ..  ddoommááccíí  ooddbboojj       11993399  ––  11994455..  
��  II II II ..  ddoommááccíí  ooddbboojj   11994488--11998899..    
��  MMiimmoořřááddnnéé  zzáásslluuhhyy  nneeoobbyyččeejjnnýýcchh  
oossoobbnnoossttíí..  
��  SSppoorrttoovvccii   aa  jjeejj iicchh  úússppěěcchhyy..  
��  VVěěddeeččttíí  pprraaccoovvnnííccii ,,  uumměěllccii   zzaa  ppřřiissppěěnníí    
kk  pprroossppěěcchhuu  ssvvéé  vvllaassttii     11998899..  

Vás všechny bych chtěl zařadit do některé 
rubriky podle vašich zásluh, abych dokázel 
světu, že českoslovenští skauti stáli vždy za 
demokratickou republikou a za svým slibem. 
Je škoda, že mám velmi málo skautek a 
skautů ze Slovenska, kteří v těchto oborech 
vynikli. To není ani možné, neboť jejich 
zásluhy na povstání, v anglické armádě jsou 
známé. Že by neexistovali příslušníci čs. 
skautingu i jinde? Umělci, sportovci, vědci? 
Tomu nevěřím. 
U vyznamenaných jsou vyobrazeny také 
medaile i  řády, a jmena nositelů. 
Také malá fotka jako na občanku by byla 
prima. Velikost ale nerozhouje. 
  

Váš Miloš Miltner - Jestřáb 
člen pražského OVF a MUKL 

 
Miloš Miltner, Webermühle 32,  
5432 Neuenhof - Schweiz 
milos.miltner@gmx.ch 

SKAUTSKÉ VIDEOTÉKY, 
oooopakovaná výzvapakovaná výzvapakovaná výzvapakovaná výzva    

Skautský Institut A. B. Svojsíka je nově 
zřízená zvláštní jednotka Junáka, 
zabezpečující a koordinující historický a 
archivní výzkum. Provádí také 
metodickou činnost v oblasti spisové a 
archivní služby. Součástí této činnosti je i 
shromažďování a zpřístupňování 
spravovaných muzejních a archivních 
souborů, týkajících se skautského hnutí, 
péče o ně, jejich vědecké využívání a 
popularizace. 

Svoji činnost SI ABS provádí ve čtyřech 
sekcích, a to: archivně-dokumentační, 
muzejní, historicko-výzkumná a 
knihovní. Např. muzejní sekce 
v současnosti zaštiťuje provoz naší První 
stálé skautské expozice „Z historie 
českého skautingu“ na zámku Nižbor u 
Berouna. 

Nyní připravujeme další aktivitu, 
v podobě založení skautské videotéky. 
Chceme zde soustředit co nejvíce 
dokumentárních filmů z naší činnosti, ať 
to jsou snímky z táborů, či jiných 
individuálních akcí. Jako počinek jsou ve 
videotéce již filmy z Jamboree 1947, 
Foglarovy tábory, televizní šoty o našem 
skautingu a jiné zajímavé dokumenty, a 
to amatérské i profesionální. 

Máte-li proto ve svém skautském archivu 
nějaké filmové dokumenty, jak filmy (8 
mm nebo 16 mm), či videa VHS nebo 
DVD, umožněte nám jejich přepis 
vypálením na DVD (aby videotéka byla 
soustřeďována jednotně na DVD). 
Vypálení z vašeho podkladu si zajistíme 
vlastními prostředky a poté je vrátíme 
zpět původnímu majiteli. Videotéka bude 
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vedena přehledně s evidencí půjčovatele 
a s dokumentací uvedené akce. 
Své snímky z minulé doby či současnosti 
zasílejte po předběžné dohodě na mobilu: 
606 585 101, na adresu: Skautský institut 
A.B.Svojsíka, Cafourkova 522/5, 181 00 
Praha 8. Věříme, že nám pomůžete 
založit zajímavé dokumenty z minulé i 
současné doby, které by 
si mohli zájemci i případně zapůjčit. 

Zdeněk Kovařík, ředitel SI ABS 
 
 
 
NAVŽDY ODEŠLI  
 

 
 
� Msgr. Václav Dvořák - Tinťa byl členem 
SO - jihočeské družiny, bydlel ke stáru v 
Čes. Budějovicích. Zemřel v nedožitých 
požehnaných 87 letech 

 

� Votické středisko Úsvit oznamuje 
smutnou zprávu. Začátkem letošního jara 
navždy opustil skautskou stezku čestný člen 
a moudrý rádce, bratr MUDr. PhMr. Zdeněk 
Žahourek, skautským jménem Don. 

 

� Letos v dubnu nás navždy opustil další 
člen střediska Votice br. Eman Pechan, - 
Chan, Byl velmi pozorným rádcem 
střediskové rady a ostatních činovníků 
střediska. Na Chana si uchováváme ty 
nejhezčí vzpomínky. 

 
 

Místo konání Kmenové porady bude 
přeloženo, v Rybitví probíhají neplánované 
rekonstrukce objektu. Termín zůstává. 

Lesní škola KD byla ukončena obhajobami 
písemných prací, z nichž některé byly na 
vysoké úrovni jak po stránce výběru témat, 
tak i po stránce zpracování i obhajoby.  

LŠ byla náročná jak po stránce organizační, 
tak i zátěží účastníků po všech stránkách. 
Všichni  však vytvořili příjemnou a dělnou 
atmosférou se vzájemným  porozuměním. 

Obtíže s mým zrakem zvýšily časovou 
náročnost při přípravě Kn, zejména při 
opravování chyb v textů. Uzávěrky 
jednotlivých čísel Kmenových novin proto 
jsou určeny na 15.12., 15.2.,  15.5. a 15.8. Po 
těchto termínech bude možné podat pouze 
stručná oznámení o úmrtí, příp podobné 
zprávy.    

 
Toto číslo Kmenových novin k vám dorazí 
o něco později. Důvodů je hned několik: 
� proležel jsem 12 dnů v nemocnici 
� můj stav vidění prodlužuje dobu 
zpracování Kn 
� onemocněla korektorka 
� v termínu uzávěrky jsem měl pouze dva 
příspěvky do rubriky „Z klubů“ 

Z těchto důvodů neprošly některé příspěvky 
jazykovou úpravou. Dodržení termínu 
uzávěrky umožní včasné vytvoření matrice 
pro tiskárnu i dostatek času na  realizaci 
korektury. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, v tomto periodiku 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných 
rubrikách v anglickém jazyce.  

Redakce  

In order to make orientation in this COSG bulletin 
a little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English. 

Editors 

Resumé 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 

An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained 
in this Volume of KN. 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like 
decisions of the COSG Council. News from 
District Councils. 

 

Ze skautského        
světasvětasvětasvěta 

 
(From the Scout World) 

� ISGF European Challenge  
 

z klubů  (Club news) 

Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 
    

PRO  ZAMYŠLENÍ 
( R E F L E C T I O N S )  

Works by COSG members, original articles, 
essays, viewpoints, scout philosophy… 

 

 

ROVERSKÁ HLÍDKA  
(ROVERS´ FILE ) 
Texts and Articles relating to the 
Project of Closer Relations 
between Rovers and Oldscouts  

 

Různé      (Miscellaneous) 

Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities etc.  

 

 

Náčelnická  pošta 
 
( T h e  C O S G  P r e s i d e n t ´ s  f i l e )  

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, 
questions and/or complains from the COSG 
members, club masters or commissioners, as well 
as from contributors to this bulletin. 
 

PŘÍLOHY  ( Inset documents) 

Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
� Coloured Pictorial Enclosure 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Intermittent Bulletin for COSG. Contributions to be send to the address: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Senovážné nám. 24, CZ- 116 47 Praha 1 
or to: Jiří Žáček, Vackova 1551, CZ-155 00 Praha 13 - Jihozápadní Město. 
Pattern: Vladimír Sýkora. Print and distribution: Junák-TDC, Senovážné nám. 24, CZ-116 47 Praha 1 

Unsalable, predestined only for use in OS-clubs. 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 
Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS. 


